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Kakva  je,  po  Va{em  mi{qewu,
uloga  sindikata  danas  u  Srbiji?
Da  li  reprezentativni  sindi-
kati  u  dovoqnoj  meri  koriste
svoju  snagu  kako  bi  uticali  na
poboq{awe  polo`aja  radnika  u
Srbiji?
Mihael Erke: To je op{te pitawe koje
se postavqa kod svih sindikata. I
sindikati u Srbiji imaju isti zadatak
kao sindikati u svetu, a to je da
zastupaju interese radnika. Tu se sad
javqaju dva osnovna na~ela: zastupawe
radnika u preduze}ima i me|usobna
saradwa, ali i prevazila`ewe eventu-
alnih konflikata (u smislu da su spo-
sobni da re{e konfliktne situacije). 

^ini mi se da je problem kod
sindikata u Srbiji, ali i kod svih
ostalih sindikata u komunisti~kim
zemqama {to oni, uprkos me|usobnoj
saradwi ne mogu da se izbore sa tim
konfliktima onako kako bi trebalo.
Drugi problem je to {to se sindikati
koncentri{u samo na velike firme,
dok u malim i sredwim preduze}ima
nisu toliko zastupqeni, {to
poslodavci koriste.

Preporuka sindikatima je da izvr{e
strukturalne reforme, kako bi bili
zastupqeni i u malim i sredwim
preduze}ima, tamo se organizovali i
stvorili ve}inu, {to ne predstavqa
nimalo lak zadatak nijednom sindikatu
u Srbiji, ali i u svetu.

Svedoci  smo  brojnih  {trajkova
radnika  u  preduze}ima  ~ija
privatizacija nije  obavqena  na
zadovoqavaju}i  na~in,  mnoga
preduze}a  su  zatvorena  a
zaposleni ostali  bez  posla  i
zarade.  Koje  sve  aktivnosti  mogu
da  preduzmu  sindikati  kako  bi  u
takvim  situacijama  za{titili
zaposlene?

To je te{ko pitawe. S jedne strane,
ovde se privatizacija de{ava vrlo
brzo, sa ciqem da dr`ava {to pre
dobije sredstva, {to je gre{ka. Iz
tog razloga, poslodavac vrlo ~esto
nema vremena da napravi dugoro~ni
koncept kojim bi obezbedio i za{ti-
tio radnike. Ukoliko se kod privati-
zacije ne pojavi odmah neki idealni
poslodavac, trebalo bi sa~ekati.

Na`alost, sindikati tu ne mogu da
preduzmu puno toga. Oni jedino {to
imaju jeste da koriste svoju radnu
snagu i da "prete" wom, ali to je
posledwe sredstvo. A kako bi to
uzbegli, u korist svih, pre svega
sindikata, trebalo bi vode socijalne
dijaloge i da kooperiraju, kako sa
dr`avom, tako i sa poslodavcima.

Da  li  je  u  periodu  tranzicije
sindikat  jedina  organizacija
koja  {titi  interese  radnika?

Jeste, u ovom momentu. Ali ono {to
je preporuka jeste da bi i na politi~-

Dr Michael Ehrke

kom nivou trebalo da postoji podr{ka
radnicima, odnosno da postoji neka
stranka koja bi podr`ala organizacije
radnika. Trenutno su to Demokratska
stranka i Socijaldemokratska Unija,
koje su programski i vrednosno bliske
jednoj takvoj vrsti saradwe, ali se jo{
uvek nisu na{li u potpunosti na tom
putu. Jedini recept za bezbolniju tran-
ziciju je ja~awe sindikata i stvarawe
veze sa sna`nom politi~kom partijom
socijaldemokratskog opredeqewa, koja
bi ih podr`ala
Da  li  u  Srbiji  postoji  povezanost

sindikata  sa  partijama  socijal-
demokratske  orijentacije,  kao  {to
je  to  slu~aj  u  mnogim  zapadnim
zemqama?  [ta  mislite  o  ideji
formirawa  jedinstvene  radni~ke
partije  koja  bi  zastupala  radnike
u  Parlamentu  i  u  onim  telima  u
kojima  se  odlu~uje  o  wihovoj
sudbini?

Postoje neke sli~nosti izme|u
sindikata i ...      nastavak na str.4
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DIREKTOR KANCELARIJE U BEOGRADU
FONDACIJE FRIDRIH EBERT

FONDACIJA FRIDRIH EBERT JE PRVA FONDACIJA U NEMA^KOJ, NASTALA
JO[ 20-IH GODINA PRO[LOG VEKA, ZA VREME NACIONAL - SOCIJALIZMA
BILA JE ZABRAWENA I PONOVO PO^IWE SA RADOM 60-IH GODINA.  TO JE
PRIVATNA, KULTURNA I INSTITUCIJA OD JAVNOG INTERESA, KOJA SLEDI
IDEJE I VREDNOSNA NA^ELA SOCIJALNE DEMOKRATIJE I RADNI^KOG
POKRETA. DELUJE [IROM SVETA AKTIVNOSTIMA U DUHU PRVOG
PREDSEDNIKA NEMA^KE REPUBLIKE ^IJE IME NOSI FONDACIJA.

ZADACI FONDACIJE SU POLITI^KO I DRU[TVENO OBRAZOVAWE KAO
SISTEM ZA PRENOS DEMOKRATSKIH VREDNOSTI I STAVOVA, PODR[KA
ME\UNARODNOM RAZUMEVAWU I PARTNERSTVU SA ZEMQAMA U RAZVOJU,
PODR[KA STUDENTIKIWAMA I STUDENTIMA, TALENTOVANIM ZA NAUKU I
ANGA@OVANIM U DRU[TVENIM AKTIVNOSTIMA, KAO I NOVIM
GENERACIJAMA NAU^NIKA I NAU^NICA IZ ZEMQE I INOSTRANSTVA,
NAU^NI I ISTRA@IVA^KI RAD I PODR[KA KULTURI I UMETNOSTI. INA^E,
ME\UNARODNI RAD POVEZUJE FONDACIJU FRIDRIH EBERT SA
PARTNERIMA U PREKO STOTINU ZEMAQA SVETA.

NA[ POSAO U BEOGRADU JE KOMBINACIJA SVEGA [TO SE RADI U OSTALIM
KANCELARIJAMA U SVETU, A POSTOJE I TRI PRIORITETA: POLITI^KA
EDUKACIJA, S TIM [TO SE EDUKUJU I POLITI^ARI KOJI SU BLISKI IDEJI
SOCIJALDEMOKRATIJE, KAO I SAMI GRA\ANI KOJI SU DEMOKRATSKI
ORIJENTISANI. DRUGI ZADATAK JE SARADWA SA SINDIKATIMA I
POSLODAVCIMA, A TRE]I  JE POKU[AJ DA SE SPOJE POLITIKA I
EKONOMIJA KROZ ORGANIZOVAWE ME\UNARODNIH KONFERENCIJA.

U NAREDNOM PERIODU PLANIRAMO DA SARA\UJEMO VI[E SA  VLASTIMA
NA LOKALNOM NIVOU I UNAPREDIMO REGIONALNU SARADWU U
JUGOISTO^NOJ EVROPI.

... JEDINI RECEPT ZA BEZBOLNIJU TRANZICIJU JE JA^AWE SINDIKATA I
STVARAWE VEZE SA SNA@NOM POLITI^KOM PARTIJOM

SOCIJALDEMOKRATSKOG OPREDEQEWA, KOJA BI IH PODR@ALA ...



koji bi podstakao zaposlene da se
opredele za takav vid napu{tawa fa-
brike. Zbog nedostatka novca u buxetu
to pitawe je odlagano, ali }e na{e
aktivnosti i daqe biti usmerene da
to obezbedimo kroz rebalans buxeta.
Sindikat i daqe mora raditi da
zbriwavawe zaposlenih bude
iskqu~ivo na humanoj osnovi. 

odse}awa radi, fabrika je pred
raspad SFRJ upo{qavala 8.900
radnika. Svih pro{lih godina,

koje su obele`ene velikom krizom,
bombardovawem fabrike, otpu{tawe-
m radnika, taj broj se smawivao, i
malo koje preduze}e je platilo ve}u
cenu tranzicionih promena kroz odla-
zak kadrova. Odmah nakon demokra-
tskih promena 2001. godine otpu{teno
je iz fabrike oko 2.000 zaposlenih.
Svih narednih godina je preduzimano
daqe smawewe broja zaposlenih, kroz
socijalne programe, pa je i fabrika iz
sopstvenih sredstava stimulisala
radnike da uzmu otpremninu i odu iz
fabrike. U isto vreme javna preduze-
}a i agencije dr`avne administracije
u koju su se zapo{qavali partijski
aparat~ici, narasla su do granica
neizdr`qivosti. Nemogu}nost inve-
stirawa u novu opremu, bombardovani
kapaciteti, doprineli su zna~ajnom
tehnolo{kom zaostajawu u odnosu na
svetske proizvo|a~e koji su savreme-
nim tehnologijama pojeftinili proi-
zvode i postali konkurentniji na
svetskom tr`i{tu. Danas je u na{oj
fabrici 2.591 zaposlenih ~ija je
starosna struktura u proseku 49
godina i 26 godina radnog sta`a. Takve
~iwenice name}u i neophodnost
potrebe podmla|ivawa fabrike.

ve prethodno izneto govori u
prilog tome da je ovakvo stawe u
du`em vremenskom periodu neo-

dr`ivo. Dr`ava su{tinski ne upravqa
na{om fabrikom. Re{ewa mogu biti u
podr`avqewu u stoprocentnom iznosu
ili u privatizaciji. [to pre se ra-
zre{e te dileme, bi}e boqe za sve.

Zbog tih dilema potreban je i daqe
sna`an uticaj Sindikalne organizaci-
je kako bi se nastavile aktivnosti
kojima }e se re{avati sva pitawa koja
su od zna~aja za fabriku i zaposlene u
woj. 

U kom }e se pravcu ti procesi
odvijati u mnogome }e zavisiti i od
izbora predstavnika za organe Sindi-
kalne organizacije koji }e se uskoro
odr`ati. 

Sigurno je da }e ve}i broj pre-
dstavnika koji su ve} u Sindikalnoj
organizaciji biti ponovo izabran. To
je va`no kako bi se nastavio kontinui-
tet vo|ewa organizacije koja je u fu-
nkciji za{tite Fabrike i zaposlenih.
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Otvoreno pitawe statusa fabrike 

Izdava~:  Sindikalna organizacija  Zastava oru`je. Za izdava~a: Dragan Ili}; glavni urednik:
Katarina Jakovqevi};  pomo}nik urednika: Dragan Stamenovi}; saradnici: Jasna Milanovi},
Du{ica Radulovi}, Aleksa Grkovi}, Marija Milo{evi}, Milovan Lu~i}; tehni~ka redakcija:
Veroqub Jeci}, Neven Petrovi}; korice: Milo{ Popovi}; fotografije: Radosav Miladinovi};
ilustracija: Zoran Ivanovi} str. 15. Adresa: Kosovska 4; tel./faks: 034/323-059;
e-mail: sindikatzo@nadlanu.com       WEB: www.oruzari.org

reduze}a iz grupacije Odbra-
mbene industrije Srbije u ovoj
godini bele`e zna~ajan rast

kada je u pitawu proizvodwa i pro-
daja naoru`awa i vojne opreme. Takvi
pokazateqi izme|u ostalog su rezu-
ltat visokog nivoa diplomatskih
aktivnosti koje sprovodi ministar
odbrane Dragan [utanovac, ali i
prepoznatqivog kvaliteta proizvoda
koji izlaze iz na{ih fabrika. 

Preduze}e Zastava oru`je je u ovoj
godini ostvarilo zna~ajan napredak u
ostvarewu rezultata proizvedene i
prodate robe. Za osam meseci je
plasirano na strana tr`i{ta robe u
vrednosti od 950 miliona dinara.
Takav rezultat jeste ohrabruju}i, ali
ne i dovoqan da bi se izfinansirali
svi potrebni pravci kako bi predu-
ze}e moglo normalno da funkcio-
ni{e. Jedan od kqu~nih razloga je i
nedostatak ugovora koji bi uposlili
one delove fabrike koji sada nemaju
dovoqnu uposlenost. Za takvo stawe
odgovornost ima i menaxment fabri-
ke, jer nije uspeo da obezbedi punu
uposlenost preduze}a. Druge razloge
treba tra`iti i u specifi~nosti
na{ih proizvoda koji na tr`i{tu
nemaju slobodnu prodaju. Doma}e
tr`i{te ne postoji, jer Vojska ne
iskazuje potrebe za naoru`awem, dok
se Policija oprema oru`jem drugih
proizvo|a~a, i pored dokazane pouz-
danosti na{eg pi{toqa. Svi proi-
zvodi na{ih fabrika su na re`imu
dozvola, pa su vrata za plasman na
inostrana tr`i{ta ve}ini fabrika
Odbrambene industrije godinama
bila zatvorena zbog decenijski nepo-
voqnog me|unarodnog polo`aja na{e
zemqe. Posledice toga se jo{ uvek

P

ose}aju. Od dr`avne izvo-
zni~ke ku}e Jugoimport
SDPR-a ve} du`e vreme
nema ugovarawa koja bi fa-
brici obezbedila ve}u upo-
slenost.

Svi poku{aji da se uspo-
stavi bli`a strate{ka sa-
radwa sa tom izvozni~kom
ku}om propadali su, jer su
se u predlozima ugovora
nalazile klauzule koje su u
mnogim segmentima obave-
zivale fabriku i na taj
na~in je stavqana u nera-
vnopravan polo`aj. 

Zbog takvih okolnosti,
koje za rezultat imaju nedo-
voqan priliv finansijskih
sredstava, ne izmiruju se
obaveze koje proisti~u po
osnovu ispla}enih zarada,
kao ni obaveze za zdra-
vstveno osigurawe. Zahva-

quju}i inicijativi ministra
odbrane i ministra ekonomije,
dobijen je kredit od Fonda za
razvoj, tako da je zdravstveno
osigurawe upla}eno za prva tri
meseca ove godine, ~ime su
zaposleni ostvarili pravo na
obavezni vid zdravstvene za{ti-
te. 

ve navedeno name}e pitawe
neophodnosti pomo}i dr`a-
ve kroz subvencije koje su

fabrici ukinute, i pored toga
{to je sa ministrom ekonomije
dogovoreno da to bude 20 milio-
na dinara na mese~nom nivou. U
preduze}u gde je dr`ava vlasnik
75% kapitala, takva mera je
neophodna da bi se sa~uvali
kapaciteti fabrike za vreme
kada bude neophodna potreba za
proizvodwom koja je od strate-
{kog zna~aja za dr`avu. Ne bude
li se i{lo u tom pravcu, otvo-
reno se mora postaviti pitawe
da li je dr`ava zainteresovana
za takvu vrstu proizvodwe. Re{e-
we se mo`e tra`iti i u dono{e-
wu zakona o statusu preduze}a za
posebne namene, to je praksa
kakva postoji u svim zemqama u
bli`em i {irem okru`ewu.
Razgovori na te teme ne}e se
mo}i zaobi}i sa nadle`nima u
skorijoj budu}nosti

U mnogim kontaktima koje su
predstavnici Sindikata imali
sa predstavnicima dr`avne
administracije izno{en je stav
da je u fabrici oko 1.000 qudi iz
neproizvodnih celina neuposle-
no i da su vi{ak. Sve dosada{we
aktivnosti koje je Sindikat pre-
duzimao pro{lih meseci bile su
usmerene ka obezbe|ivawu kva-
litetnog socijalnog programa

S

Dragan Ili}
predsednik Sindikalne

organizacije

P
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sara|ivati me|usobno,  razmewi-
vati iskustva i u~iti od drugih.

Koliko  ste  upoznati  sa  radom
Sindikalne  organizacije
Zastava  oru`je  i  drugih  ve}ih
sindikalnih  organizacija  u
Srbiji?

U Srbiji sam tek godinu dana, a
sindikalnim temama se bavim
{est meseci i trenutno se
upoznajem sa radom sindikata u
Srbiji.

Sindikalna  organizacija
Zastava  oru`je  ve}  godinama
sprovodi  edukaciju  zaposlenih
iz  informatike  i  engleskog
jezika,  organizuje  predavawa  iz
razli~itih  oblasti  dru{tvenog
`ivota.  Koliko  je  va`na
edukacija  sindikalnih  akti-
vista  i  da  li  se  samo    na  taj
na~in  mo`e  doprineti  ja~awu
samih  sindikata?

Edukacija sindikalnih aktivista
je veoma va`na, s tim {to sam
primetio da to nije praksa u svim
sindikatima. Ukoliko se tra`i da
sindikati budu deo socijalnog
dijaloga, da se dogovaraju i
razgovaraju sa poslodavcima, u
preduze}ima i u grani, oni moraju
da pregovaraju na istom nivou, da
budu podjednako kompetentni i iz
tih razloga je va`na wihova

edukacija. 
Ne samo u Srbiji, ve} i u

centralnoevropskim zemqama koje
se nalaze u tranziciji postoji
deficit eksperata u sindikatu,
ekonomista, sociologa, a koji bi
mogli da vr{e analize kako bi
olak{ali  pristup sindikalnim
tema. Tako|e, sindikati moraju
vi{e nego do sada da se adekvatno
prikazuju u javnosti, da sami
predstavqaju svoj koncept. Nije
dovoqno da samo kritikuju
politi~are, ve} je neophodno da u
javnost iznose svoje stavove i nude
svoja re{ewa u borbi protiv
krize.  Naravno, vrlo je bitno da
svi ti konceti budu realno
primewivi.

Problem animirawa ~lanova i
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Nastavak sa strane 2 ... socijal-
demokratskih partija, ali, naravno,
postoje i razlike, a one se ogledaju
prevenstveno u tome {to partije ne
zastupaju samo interese radnika, ve}
interese svih gra|ana i gra|anki. Oni
zbog toga imaju i razli~ite zadatke, pa
ne mogu blisko da sara|uju. Ono {to
jeste alternativa je da }e se vremenom
Demokratska stranka potpuno
"socijaldemokratizovati", {to opet ne
zna~i da }e kao takva da zastupa
interese samo radnika, ali }e jedan od
ciqeva svakako biti i saradwa i
podr{ka radni~kim organizacijama .
To je jedan otvoren i jasan ciq
Demokratske stranke, {to kod nas igra
jako veliku ulogu i usmerava i
olak{ava daqu saradwu.

Formirawe jedinstvene radni~ke
partije bi bilo mo`da malo
problemati~no zbog toga {to partija
ne mo`e da zastupa samo interese
odre|ene grupe, ve} bi trebalo da
zastupa vi{e interesa. Te{ko je da
takva partija zastupa samo socijalne
interese, ali je zato mo`da boqe
poku{ati da se sve radni~ke i
sindikalne organizacije ujedine u ili
oko neke jedinstvene organizacije i da
kroz takvu  organizaciju podr`e neku
partiju od koje }e o~ekivati pomo},
podr{ku i saradwu.

Kakav  je  zna~aj  saradwe  sindikata
iz  Srbije  sa  sin-
dikatima  iz  drugih
zemaqa?  Mogu  li  se
u  Srbiji  primeniti
neka  pozitivna
iskustva  drugih
sindikata?

Saradwa sa
sindikatima iz drugih
zemaqa je jako va`na i
mi na tome insisti-
ramo. Pre svega zbog
toga {to se Srbija
nalazi na putu u
Evropsku uniju, gde
va`e druga pravila.
Trenutno ne mo`emo
govoriti o primeni
nekog evropskog
socijalnog modela u
Srbiji, ali mo`emo o
primeni nekih osnov-
nih pravila i zakona
koja }e olak{ati put
ove zemqe u Evropsku
uniju.

Sindikati u Srbiji
mogu dosta da nau~e od sindikata u
Evropi. Ako napravimo paralelu sa
sindikatima u centralnoj Evropi,
mo`emo videti da oni imaju sli~ne
probleme, jer u ovoj regiji posluju i
sli~ne velike me|unarodne kompanije,
u okviru kojih se onda re{avaju razni
problemi.

[to se ti~e saradwe na{ih
sindikata sa sindikatima u Nema~koj,
poznato je da se tamo svi trendovi
plasiraju pre nego ovde i ukoliko ih
pratimo, mogli bismo dosta da
nau~imo iz wihovog iskustva. Naravno,
ne treba primewivati samo pozitivna
iskustva, ve} u~iti i iz samih
gre{aka. Kao {to znamo, kapital je
organizovan na me|unarodnom, a radna
snaga na nacionalnom i regionalom
nivou i upravo zbog toga je neophodno

wihovo ukqu~ivawe u aktivnosti
nije nov i ne odnosi se samo na
sindikate, ve} i na politi~ke
partije i druge. U principu, qudi
se i u politici i u sindikatima
ukqu~uju tek kada na scenu stupi
neki konflikt, neki {trajk i to je
jedan od na~ina aktivirawa.
^lanovima sindikata treba
pokazati da edukacija nije u
interesu samo sindikata kao
organizacija, ve} da ona pre svega
koristi wima na li~nom nivou i
na profesionalnom planu, za
budu}i napredak u karijeri. 

Va`no je, tako|e, ja~ati sekcije
mladih i sekcije `ena u
sindikatima. Fondacija Fridrih
Ebert ima ciq da edukuje i oja~a
upravo te sekcije. Pri tome se
bavimo temama koje su bitne za

sindikate, u posledwe
vreme najaktuelnija je
tema mobinga i kako ga
spre~iti.

Na{a kancelarija
koja se bavi sindika-
tima na regionalnom
nivou prati i
organizuje regionalne
aktivnosti sindikata,
pri ~emu sindikati
zapadnog Balkana
treba da uvide da se
oni nalaze u istoj
ekonomskoj zoni, da
imaju sli~nu situaciju
i da ba{ zbog toga
treba da sara|uju
me|usobno i da se to
posmatra kao prio-
ritet u odnosu na sve
druge kooperacije.
[to se ti~e trenutne

politi~ke situacije,
smatram da je Srbija
nakon posledwih
izbora napravila

jedan korak daqe, korak napred u
demokratskom smislu. Me|utim,
Srbija je, kao  i sve zemqe
Balkana, postala `rtva krize i
ne}e biti lako da se izvu~e iz
takve situacije. Me|unarodni
monetarni fond (MMF) je
trenutno postavio neke posebne
uslove  koji  su protive interesu
sindikata {to ih dovodi u
posebno te{ku poziciju. Dakle,
napravqen je politi~ki napredak,
ali i korak nazad kroz socijalno-
ekonomsku krizu na koju Srbija
nije imala uticaj. Iz istih
razloga i taj politi~ki napredak
bi mogao biti ugro`en, ali se
nadam da do toga ne}e do}i.

K. Jakovqevi}



Uz pomo} Fonda za razvoj
Republike Srbije, re{ili smo
pitawe dela obaveza u prvih
{est meseci ove godine i to
nam je omogu}ilo da dobijemo
markice za drugih {est meseci,
za drugi deo godine. Pravna
lica od 1. janura 2010. godine
mora}e da pla}aju obaveze
prema dr`avi, pre svega,
poreze i doprinose, pre
isplate li~nih dohodaka. To
zna~i da }emo mi iz sada{weg
statusa kada smo ispla}ivali
samo neto zarade, biti u
obavezi da pla}amo bruto
zarade. Mese~ni fond, sa
sada{wih 92 miliona dinara,
mora da se pove}a za iznos
poreza i doprinosa na skoro
140 miliona dinara. To je u
sada{wim uslovima nemogu}e

ostvariti. Da bismo ipak
predupredili tu situaciju i na{li
adekvatno re{ewe, pokrenuli smo
nekoliko aktivnosti prema
resornim ministarstvima - Mini-
starstvu odbrane i Ministarstvu za
ekonomiju i regionalni razvoj. 

Prva mera koju smo tra`ili je
obezbe|ewe jo{ jednog kruga
socijalnog programa za Zastava
oru`je, kojim bi omogu}ili da svi
zaposleni, koji imaju do pet godina
i mawe do sticawa uslova za
penziju, re{e svoj status kroz uzi-
mawe otpremnina i zbriwavawe
preko Tr`i{ta rada, gde }e dobijati
mese~nu nadoknadu. To bi bio model
sli~an modelu koji je dr`ava
primenila u Fabrici automobila. U
novembru mesecu teku}e godine u
Zastava oru`ju }e se u ovoj kate-
goriji na}i ne{to preko {esto
zaposlenih. 

Druga mera je da smo ukazali da se
mora re{iti problem invalida
rada. Oko 10% zaposlenih, odnosno
253 zaposlena su invalidi rada,
koji se ne mogu adekvatno uposliti,
a najve}im delom su na tro{ku
fabrike po pitawu obezbe|ewa
zarada. Nov zakon o za{titnim
radionicama najavquje da }e se kroz
zakonska akta to pitawe re{avati
na regionalnom nivou, da bi dr`ava
mogla da preuzima brigu o inva-
lidima rada kroz osnivawe Regio-
nalnih za{titnih radionica. Inva-
lidi rada bili bi na buxetu dr`a-
ve. 

Kroz dve pomenute mere, broj
zaposlenih sa 2593 mogao bi da
se smawi ispod 2000. Ono {to je
neto fond za zarade, mogli
bismo da, kroz smawewe broja
zaposlenih, pretvorimo u bruto
fond. Naravno, ukoliko se broj
zaposlenih ne bude smawio na
broj koji je podno{qiv sa aspe-
kta zarada, mora}emo pribe}i
smawewu zarada, kao jednom od
metoda.

Paralelno treba raditi na
obezbe|ewu novih ugovornih
aran`mana. O~ekujemo da }e
aktivnosti koje sprovodi reso-
rno Ministarstvo odbrane i sam
ministar, kroz odnose pre svega
sa Irakom, i nekim drugim tr`i-
{tima, doprineti da kroz nova
ugovarawa obezbedimo sve`a
finansijska sredstva.
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Dobra realizacija
Ostvareni rezultati u prvoj polovini

godine u obimu proizvodwe i
realizaciji prodaje su dosta boqi nego
u odnosu na isti period pro{le godine.
Ostvarena je prodaja od 846 miliona
dinara i nominalno je za 88% ve}a, nego
pro{le godine. Obim proizvodwe je
ve}i za 18%. U prvoj polovini godine
sve smo podredili pove}awu obima
proizvodwe. Uspeli smo da ve}inu
ugovorenih poslova realizujemo na
vreme i da ugovore koji su u fazi
realizacije dinami~ki pratimo.

Od svih ugovora, Ugovor o isporuci
automata M92 je trenutno na "stand buy"
aran`manu. Primili smo avans, ali je
do{lo do odluke kupca da promeni
asortiman, odnosno da se umesto
automata ugovori standarna automatska
pu{ka. To nas je omelo u realizaciji
poslovnog plana.
Zna~ajno za prvu polovinu godine je da
smo permanentno imali nedostatak
proizvodnih radnika u radu po normi -
tzv. 6.0 (Poslovni plan je pokazao da je
to 259 radnika). S jedne strane, imamo
veliki problem u odnosu proizvodne i
neproizvodne radne snage i sve analize
koje smo do sada napravili govore u
prilog ~iwenici da 50% zaposlenih u
fabrici mora da radi u direktnoj
proizvodwi, rad po normi - 6.0,
odnosno 2/3 u proizvodwi i proi-
zvodnoj re`iji (6.0+6.1), a da 1/3 u
slu`bama i na re`ijskim poslovima (7.0
i 8.0).

Ukidawe subvencija
^iwenica da nas je Ministarstvo

ekonomije i regionalnog razvoja
skinulo sa re`ima subvencija i pored
obe}anih 20 miliona dinara na me-
se~nom nivou za 2009. godinu, ote`ala
nam je poslovawe. Od aprila meseca
izgubili smo status preduze}a kojima
se dodequju subvencije.

To nam je napravilo bitan problem i
bili smo primorani da oslonac
potra`imo kod poslovnih banaka.
Krediti kod poslovnih banaka su
izuzetno skupi. Za prvih {est meseci
izdvojili smo 32 miliona dinara za
pla}awa kamata po osnovu preuzetih
kredita, {to je izuzetno veliki tro{ak.
Ono {to nam je ote`alo poslovawe je i
izmena Zakona o zdravstvenom osig-
urawu. Imali smo veliki problem, jer
nismo imali sredstva da ispla}ujemo tu
nadoknadu od 1. janura 2009. godine na
mese~nom nivou 14,5 miliona dinara,
odnosno na godi{wem nivou nepunih
dva miliona EUR.

Rade Gromovi}, direktor preduze}a Zastava oru`je ADRade Gromovi}, direktor preduze}a Zastava oru`je AD

U ovom trenutku kqu~na funkcija je
funkcija proizvodwe. Sve ostale
funkcije moraju biti u slu`bi
ostvarewa planova proizvodwe.
Obaveze prema dobavqa~ima su
takve da se teku}a potro{wa mora
pla}ati. Osim teku}ih obaveza,
optere}eni smo reprogramima du-
gova iz pro{losti. Ukupni dugovi
prema Energetici narasli su na
preko 280 miliona dinara. Postoje
dugovawa prema Vodovodu i prema
drugim dobavqa~ima. 

Krediti sa subvencionisanom
kamatom

Jedna od bitnih stavki na koju
ra~unamo u tre}em kvartalu je obe-
zbe|ewe kredita sa subvencio-
nisanom kamatom, shodno Uredbi
Vlade Republike Srbije i odluci
Ministarstva odbrane, da Zastava
oru`je mo`e da se zadu`i kod
poslovnih banaka na iznos od 190
miliona dinara sa subvencio-
nisanom kamatnom stopom. Na{e
analize govore da bi kori{}ewe
takvog kredita u periodu od dve
godine, kroz smawenu kamatu,
fabrici u{tedelo 500 hiqada
dolara.

U pregovorima smo sa poslovnim
bankama i ono {to je ~iwenica da
Zastava oru`je kao gubita{ ima jako
lo{e bilanse, {to poslovnim
bankama stvara problem. Tra`imo
re{ewe sa preduze}em Jugoimport
SDPR, kao dr`avnim preduze}em,
da nam bude jemac, kroz zakqu~ewe
Ugovora o strate{koj poslovnoj
saradwi kao okvirnom Ugovoru sa
SDPR. Time bismo uspeli da dobi-
jemo neophodna finansijska sre-
dstva za nastavak realizacije
Plana proizvodwe i ugovorenih
obaveza za obezbe|ewe obrtnih
sredstava i obezbe|ewe likvidno-
sti. To je osnovna aktivnost u
nastupaju}em periodu.  

^eka nas veoma te{ko vreme u
kome nemamo subvencija dr`ave,
koje su u posledwih pet, {est
godina bile zna~ajan element u
strukturi prihoda.  

Osloweni smo iskqu~ivo na
sopstvene izvore prihoda, a to je
ono {to proizvedemo i realizujemo
na tr`i{tu i prihodujemo kroz
zdrave i sve`e prilive finansi-
jkih sredstava. Stoga, apelujem na
sve zaposlene da daju maksimalni
doprinos, svako na svom radnom
mestu, da to {to rade zaista rade
kvalitetno, predano, uz maksimalno
kori{}ewe radnog vremena, pri-
dr`avawe propisanih mera bezbe-
dnosti i po{tovawe preciziranih
tehnolo{kih postupa, kako bi pre-
ventivnim delovawem eliminisali
mogu}nost de{avawa povreda na
radu i uni{tewa imovine. 

pripremila Jasna Milanovi}

OOOOtttteeee`̀̀̀aaaannnnoooo    ppppoooosssslllloooovvvvaaaawwwweeee
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Za{titnik gra|ana
(ombudsman) je rela-
tivno nova instituci-
ja u pravnom      poretku
Republike.

Mo`ete li nam
predstaviti wenu
osnovnu delatnost?
Za{titnik gra|ana je

konstituisan u Kragu-
jevcu 2004. godine i
to je zaista nova
institucija i relativ-
no mlada na na{im
prostorima.

Kancelarija za{tit-
nika gra|ana u Kragu-
jevcu ovla{}ena je da
kontroli{e po{tova-
we prava gra|ana,

utvr|uje povrede u~iwene aktima, radwama, ili
ne~iwewem organa Uprave i javnih slu`bi, ako se radi
o povredi propisa i op{tih akata jedinica lokalne
samouprave. 

Institucija Gradskog gra|anskog branioca -
ombudsmana je zasnovana na istim principima kao i
srodne institucije u drugim zemqama. Op{te je poznato
da je institucija ombudsmana nastala kao rezultat
razvoja demokratije. Ona je vrlo va`na i uticajna u
dru{tvima sa du`om demokratskom tradicijom. Aktivna
uloga ombudsmana slu`i ja~awu svesti lokalnih organa
uprave u funkciji ombudsmana, a doprinosi i
ostvarivawu zdrave komunikacije sa tim organima u
ciqu za{tite prava gra|ana. 

Za{titnik gra|ana ne mo`e da uti~e na rad
republi~kih institucija i tu ne mo`emo da pomognemo,
ali mi gra|anima, strankama koje nam se obra}aju,
svakako dajemo pravni savet kome mogu da se obrate i
na koji na~in da re{e problem sa kojim su suo~ene. 

Treba naglasiti da, iako je ombudsman nova
isntitucija u na{em pravnom sistemu koja vr{i
kontrolu nad radom uprave i wenim funkcionisawem,
istovremeno dolazi i do rastere}ivawa ne samo
uprave, ve} i sudova. Praksa lokalnih ombudsmana
pokazuje da se medijacijom, tj. mirnim re{avawem
sporova, koje je svojstveno ombudsmanu, posti`u
neo~ekivano dobri rezultati u slu~ajevima kada se
vo|ewe drugih postupaka ~inilo neizbe`nim.
Medijaciju (posredovawe) je potrebno promovisati kao
na~in rada ombudsmana zato {to se medijacijom dolazi
do pronala`ewa kompromisnih re{ewa, koja nisu
nametnuta i koja su u interesu sukobqenih strana. 
Koliko pritu`bi gra|ana je do sada stiglo na Va{u
adresu i na koje oblasti se one naj~e{}e odnose?

U 2008. godini smo imali ukupno 708 obra}awa
stranaka u vidu zahteva, dopisa ili davawa pravnog
saveta. U prvih osam mesci ove godine bilo je 557
pritu`bi gra|ana, od ~ega 130 iz oblasti radno pravnih
odnosa. Kada je re~ o pritu`bama gra|ana na Gradsku
upravu najve}i broj se odnosi na rad inspekcijske
slu`be, a {to se ti~e javnih preduze}a najvi{e je
pritu`bi na rad JP Vodovod. 

Usmeni saveti strankama koje su nam se obratile za
pomo} bili su prete`no u vezi sa radno-pravnim odno-
sima, ali i sudskim sporovima koje na{i gra|ani vode.
Da li smatrate da te{ka ekonomska situacija
pogoduje pove}awu broja pritu`bi gra|ana?

Svakako jer znamo da je veliki broj gra|ana u
Kragujevcu ostao bez posla, da su im prihodi mali, i da
se suo~avaju sa velikim problemima. Kod nas je
postupak besplatan, saveti su  besplatni, tako da
gra|ani koji ekonomski nisu obezbe|eni prvo dolaze
kod nas da ostvare ili za{tite neko pravo umesto da se
obrate advokatu koji svaku uslugu napla}uje. 
Kojim mehanizmima uticaja raspola`e za{titnik
gra|ana?
Za{titnik gra|ana kada stranka do|e i podnese zahtev,

Milica Vuleti} Milica Vuleti} 

Za{titnik gra|ana grada KragujevcaZa{titnik gra|ana grada Kragujevca
uzme predmet u rad  i ispituje da li
postoji povreda prava ili ne.
Obra}a se preduze}u ili Upravi, u
zavisnosti od toga na ~iji rad se
pritu`ba odnosi, vr{i uvid u
predmet. Po okon~anom postupku,
za{titnik gra|ana donosi odluku
kojom se usvaja zahtev stranke ili se
odbacuje. Ukoliko se zahtev stranke
usvoji, za{titnik gra|ana donosi
obave{tewa, mi{qewa i preporuke. 
Da li, osim savetodavnih i
edukativnih ovla{}ewa, za{titnik gra|ana ima i
procesna ovla{}ewa, i da li bi, prema Va{em
mi{qewu, ta ovla{}ewa trebalo pro{iriti?

Za instituciju ombusmana svuda u svetu zajedni~ko je
to da odluke ombudsmana nemaju obavezuju}i karakter.
Imaju}i u vidu da ombudsman ne mo`e da izmeni odluke
organa uprave, niti mo`e sam da odlu~i o konkretnom
predmetu, mogu}nost obave{tavawa javnosti putem
medija o nepravilnom radu organa uprave predstavqa
jednu od glavnih oru|a koje instituciji ombudsmana
stoji na raspolagawu radi obzbe|ivawa po{tovawa
negovih mi{qewa, predloga, preporuka. 

Osim toga, na ovaj na~in se ostvaruje princip javnosti
rada koji va`i gotovo za sve organe vlasti, pa i za
instituciju ombudsmana. 

Va`no je ista}i zna~aj saradwe sa Za{titnikom
gra|ana Republike Srbije, a ubudu}e o~ekujemo jo{ boqu
saradwu, kao i pro{irivawe nadle`nosti prema
republi~kim institucijama.
Da li smatrate da }e uloga za{titnika gra|ana
protokom vremena sve vi{e dobijati na zna~aju?

Kada je kancelarija za{titnika gra|ana po~ela sa
radom u Kragujevcu, bili smo me|u prvima u Srbiji.
Danas se radi na tome da se  formira mre`a lokalnih
ombudsmana, otvorene su kancelarije u Kraqevu, [apcu,
na Novom Beogradu i druge. 
Na{a kancelarija je u proteklim godinama u~estvovala

u organizovawu brojnih kampawa, tribina, seminara, sa
ciqem da rad ove isntitucije pribli`i gra|anima
Kragujevca. Kada je grad Kragujevac preuzeo nadle`nosti
nad Domovima zdravqa sproveli smo kampawu "Vi
imate pravo da..",  u kojoj su gra|ani obave{tavani da
kancelarija radi i slu~ajeve povrede qudskih prava u
oblasti primarne zdravstvene za{tite. 
Na inicijativu za{titnika gra|ana, u ciqu unapre|ewa

i za{tite prava dece, formiran je Jedinstveni |a~ki
parlament sredwih {kola grada Kragujevca koji
uspe{no radi. Uspostavqena je saradwa sa nevladinim
sektorom i posebno sa NVO [kola mira, kao i sa klubom
mladih "OSI". U konkretnom slu~aju radi se o saradwi
sa Klubom mladih osoba sa invaliditetom grada
Kragujevca. U nizu akcija koje su sprovedene preduzete
su aktivnosti kako bi mladim osobama sa
invaliditetom pomogli da se ukqu~e u sve sfere
dru{tvenog, ekonomskog, sportskog i politi~kog `ivota. 
Tako|e, sara|ujemo i sa humanitarnom organizacijom
"Oaza sigurnosti" - Sigurna ku}a, pospe{ujemo i
poma`emo zbriwavawe kako zlostavqane dece, tako i
odraslih. 

Iz prakse i na osnovu razmene mi{qewa sa ostalim
za{titnicima gra|ana mo`e
se zakqu~iti da je neophod-
nost postojawa ove institu-
cije nesporna zbog navika i
prakse zate~ene od stane
upravnih, sudskih i drugih
organa iz ranijeg perioda.
Naravno, potrebno je odre|eno
vreme kako bi se ostale
institucije u pravnom sistemu
prema wima odnosile sa puno
po{tovawa, s tim pre {to
odluke za{tinika gra|ana
nemaju obavezuju}i karakter.
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Na ovom dijagramu je prikazano
kretawe broja zaposlenih u
preduze}u Zastava oru`je AD,
po~ev{i od 1993 godine pa
nadaqe. Vidimo, da smo nekada
od uglednog preduze}a koje je
1993 godine imalo 3984
zaposlenih   radnika u
direktnom radu, do{li do
cifre od 1467 zaposlenih u
2009-toj. To je smawewe  od
1517 proizvodnih radnika! 

Procentualno, smawewe broja
zaposlenih u delovima indirek-
tnog rada i obradi informacija
je jo{ izra`eniji.

Na narednim dijagramima prikazan je pad broja zaposlenih radnika u preduze}u Zastava oru`je u
periodu od 1993 do  2009-te godine, kao i visina zarade u 2009-toj godini u na{em preduze}u u pore|ewu
sa zaradama u privredi Srbije

Nekad i sad...

Kada se pogledaju zarade zaposlenih u privredi Srbije
i Zastava oru`jy za prvih sedam meseci 2009-te, vidimo
da je prose~na zarada u na{em preduze}u ne{to ve}a. 

Ovaj dijagram pokazuje
kretawe broja radnika, po
kvalifikacionoj strukturi, u
periodu od 1993 godine do
danas. Uo~qiv je veliki pad u
svim strukturama zaposlenih,
ali se to prvenstveno odnosi
na NK, PK i KV radnike.

Od januara 2009.godine promewen je metod
obra~una prose~nih zarada u Srbiji i to je uticalo
da prose~na zarada u preduze}u Zastava oru`je

bude iznad proseka zarada u
privredi Republike Srbije.
Istovremeno prose~no ispla}ena
zarada u delatnosti finansijskog
posredovawa je 72.032 din., u
proizvodwi duvanskih proizvoda
68.290 din., vazdu{nom saobra}aju
60.434 din., u dr`avnoj adminis-
traciji 42.000 dinara, a kao najni`e
ispla}ene zarade su u proizvodwi
tekstila 12.691.
Prose~ni izdaci za li~nu potro{wu

doma}instava u Srbiji pro{le
godine iznosili su 40.298 dinara, od
~ega je skoro polovina odlazila na
hranu, objavila je Privredna komora
Srbije.

Dragan Stamenovi} - Frca
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Kada se neko bavi proizvodwom u okviru metalske
industrije, zapo{qava 2600 qudi, od kojih nekih 1500 na
poslovima u proizvodwi, ima ozbiqan problem. Ne
mislim ovde na probleme sa likvidno{}u, kreditima,
smawenom potra`wom u uslovima svetske krize i sl. a
koji evidentno postoje, ve} na svakodnevne pojave koje se
ti~u ve}ine qudi.

Naime, u na{oj fabrici je u 2008. godini, zvani~no
identifikovano 71 povreda na radu, ve}inom lak{ih. Tu
imamo vi{e tipova navedenih povreda. Prvi tip su
povrede nastale u obavqawu radnog zadatka, na primer
kada se radnik povredi pri obradi nekog dela na ma{ini.
Drugi tip bi bile povrede koje nisu u direktnoj vezi sa
radnim operacijama ve} nastaju u nekim posrednim ili
prate}im aktivnostima. Tu ima bezbroj situacija, nekad
opasnih nekad i tragikomi~nih. Na primer, `eni pukne
{tikla i stropo{ta se niz stepenice, ~ovek zatvara vrata
koja mu prebiju prst, upadne u neku rupu i povredi nogu.
@ivot je, na `alost, vrlo ma{tovit kada treba da nam
podari neku muku. 

Povrede na radu su, bez obzira o kojem tipu se radi,
ozbiqan problem koji treba re{avati vrlo obazrivo.
Nijedna povreda nije ista, po okolnostima, odgovornosti
poslodavca, nemara i nepa`we samog povre|enog.

Sve je ovo re~eno u kontekstu jednog zakonskog pravila
koje glasi da zaposleni u slu~aju zadobijawa povrede na
radu, ima pravo na naknadu tzv. materijalne i
nematerijalne {tete. Materijalne u smislu 100% pla}enog
bolovawa i naknade za uni{tene stvari, nematerijalne u
vidu naknade za  eventualno pretpqene fizi~ke i
psihi~ke bolove. Osnovni kriterijum je odgovornost za
{tetu. [ta to zna~i iz ugla poslodavca i wegovih
zaposlenih?

Poslodavac je u obavezi da obezbedi da se proces rada
obavqa u skladu sa zakonski uspostavqenim sistemom
bezbednosti i zdravqa na radu. To je prakti~no jedna hrpa
propisa koji mawe-vi{e podrobno reguli{e uslove, mere,
prava i obaveze pri vr{ewu odre|enog rada. Poslodavac
treba da svojim aktivnostima u razumnoj meri spre~i
pojavu povreda na radu i nastanka profesionalnih
oboqewa. [ta to zna~i zavisi od konkretnih okolnosti.
Osnovni ciq je preventiva. Treba dakle, sprovesti mere
zdravstvene za{tite, bezbednosti na radu, higijene i
uop{te radne atmosfere a sve u ciqu uklawawa rizika
koji mogu da naru{e ili ugroze zdravqe zaposlenih. 

Na{ poslodavac po ovim pitawima, preduzima sve {to
je u wegovoj mo}i, a u skladu sa svojim skromnim
mogu}nostima. Verujem da i zaposleni u fabrici dele ovu
moju konstataciju, mada sam siguran da postoje i slu~ajevi
kojima se nije poklonila odgovaraju}a pa`wa.  Moramo da
priznamo da postoje i situacije kada se ne{to mo`e
uraditi i bez nekog ve}eg ulagawa, ali nedostaje
odlu~nost i inicijativa. Svaki zaposleni bi trebalo da
sugeri{e i iznosi predloge nadle`noj slu`bi i
rukovodiocima koji bi eventualno unapredile bezbednost
na radu. U krajwu ruku, to je i u li~nom i u op{tem
interesu.  

[to se ti~e nadle`ne slu`be u fabrici, zadu`ene za
za{titu i bezbednost na zdravqu na radu (tzv za{titari
ili hatezejci) a ~ine je Vesna Pejkovi}, Olivera Kerkez i
Ivan Vasojevi},  ~ine sve {to mogu da se navedene

Za{tita na radu zaposlenih u preduze}u Zastava oru`jeZa{tita na radu zaposlenih u preduze}u Zastava oru`je

RODNA I STAROSNA RAVNOPRAVNOST

Mnogi dru{tveni pokreti (`enski, omladinski,
ekolo{ki, penzionerski, invalid-
ski) na{li su svog politi~kog
predstavnika u klasi~noj parla-
mentarnoj politici u socijal-
demokratskim strankama, jer su
one, po prirodi wihovih
programa, wima bile najbli`e.    

Socijaldemokratske partije
obavezno u svojim programima
imaju stav o potrebi izjedna~ewa
startnih i ukupnih `ivotnih
pozicija gra|ana bez obzira na
pol, starost, bogatstvo, socijalno
poreklo, fizi~ku ili socijalnu
hendikepiranost i sli~no. To je razlog {to
feministi~ki pokret, omladinski pokret ili pokret
starijih gra|ana nalaze da je najprirodnije da se za

politi~ko predstavni{tvo na velikoj politi~koj areni
obrate socijaldemokratama. Zauzvrat, oni
socijaldemokratskim strankama donose glasove svojih

~lanova, simpatizera ili ~lanova wihovih
porodica tako da je to partnerstvo na
obostranu korist.

Socijaldemokratija ima istorijski
uspostavqenu posebnu osetqivost prema
emancipancipaciji `ena, jer su mnoge bile
istaknute liderke socijaldemokratskih
partija. Za potrebu zaposlenih `ena
socijaldemokratija se brine tako {to radi na
otvarawu {to ve}eg broja pred{kolskih
ustanova za decu, uvodi posebne mere
socijalne politike za samohrane majke,
savetovali{ta za decu i omladinu, podr{kom
sindikalnim zahtevima da se dobijaju iste

plate za isti posao bez obzira na pol i  na brojne druge
na~ine  Zato, gotovo svuda u svetu, postoji povezanost
feministi~kog pokreta i socijaldemokratskih partija
kao trajna tradicija.

[[[[ tttt aaaa     jjjj eeee     ssss oooo cccc iiii jjjj aaaa llll dddd eeee mmmm oooo kkkk rrrr aaaa tttt iiii jjjj aaaa     ????

aktivnosti sprovedu u {to ve}oj meri, naravno sve u
skladu sa ovla{}ewima i sredstvima sa kojima raspola`u. 

U fabrici je oformqen i Odbor za bezbednost i
zdravqe na radu, koga ~ine qudi iz sindikata,
poslovodstva i stru~nih slu`bi, koji bi trebalo da prati
ove pojave, predla`u mere, vr{e nadzor i druge poslove
vezane za ovu problematiku. Jednom re~ju,aktivnost u
fabrici po ovim pitawima podigla  se na jedan vi{i
nivo. Taj nivo svakako nije idealan, ali se ~ine neki
napori u tom pravcu.

Svaki zaposleni ima pravo da svoje poslove obavqa u
zdravoj, higijenskoj atmosferi, da bude snabdeven
potrebnim sredstvima za{tite na radu, i da eventualno,
po povredi ostvari razumnu nadoknadu. S druge strane,
zaposleni ima i odgovaraju}e obaveze. Zaposleni mora
pri vr{ewu odre|enih
poslova da koristi
predvi|ena sredstva
za{tite. 

Verovatno su mnogi
primetili da su u
uspe{nim firmama, u
proizvodnim pogonima,
radni mantil, rukavice,
adekvatne cipele,
obavezan pratilac ne
samo neposrednih rad-
nika za ma{inom, ve} i
wihovih rukovodilaca.
Naravno da ovo ne treba
shvatiti u bukvalnom
smislu da neko mora da
nosi rukavice dok nije
neposredno za ma{inom,
ve} u smislu jedne
proizvodne kulture, pa i
obaveze propisane zakonom, koja izri~ito ka`e da se svaki
zaposleni mora pridr`avati svih propisanih mera
za{tite na radu, ukoliko su mu ta sredstva, naravno,
dostupna.

Ova obaveza zaposlenih je propisana u ciqu za{tite
wihovog zdravqa i smawewa prisutnih rizika, ali i u
smislu jasnijeg razgrani~ewa eventualne odgovornosti
pri nastajawu povrede ili ugro`avawu zdravqa.
Poslodavac se ne}e smatrati odgovornim u slu~ajevima u
kojima je odredio i sproveo sve mere za{tite i
bezbednosti na radu, pa }e se i eventualna povreda
pripisati nemarnosti i nepa`wi samog zaposlenog. S tim
u vezi, `elim ovim putem da apelujem na sve zaposlene da
u~ine sve {to je u wihovoj mo}i, da preduprede ili spre~e
incidentne situacije, koje ozbiqno mogu da naru{e
zdravqe i do`ivotno nanesu {tetu ~oveku, koja nema neki
nov~ani ekvivalent, kakav god on eventualno bio. Nema tih
para koje mogu da povrate prst, od polomqene kosti
naprave novu, isprave ono {to je trajno iskrivqeno, ili
ne daj Bo`e povrate ne~iji `ivot.

Nadajmo se, naravno, da ovakvih tema ne}e biti puno, i
da }e svi akteri bezbednosti i zdravqa na radu u na{oj
fabrici nastaviti sa daqim trendom postizawa vi{eg
nivoa za{tite. 

Aleksa Grkovi}  
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DDaa  llii  ssttee  ooppttiimmiissttaa  kkaaddaa  jjee  uu  ppiittaawwuu  ooppssttaannaakk  nnaa{{ee  ffaabbrriikkee  ii  {{ttaa  oo~~eekkuujjeettee  uu
nnaarreeddnnoomm  ppeerriioodduu??

Dragica Jovanovi}
41063/4301. Ja sam sigu-
rna da }e ova fabrika da
`ivi i radi zahvaquju}i
zalagawu kako nas samih,
tako i Vlade Srbije.
O~ekujem da se pokrene
inicijativa oko podmla-
|ivawa fabrike, a da mi
stariji i bolesni budemo
zbrinuti vaqanim socija-
lnim programom, jer je
pitawe dokle mo`emo da-
vati dobre rezultate na
ovim poslovima.

Vladimir Gujanica, 50763/
9104. O~ekujem da dobijemo
ve}u sigurnost od dr`ave i
da se otvore vidici za izvoz
onoga {to napravimo, a pre
svega da se pove}aju li~ni
dohotci. Od bombardovawa,
pa do danas postigli smo
puno i osposobili fabriku
po svim osnovama, ali su nas
sustigle i godine starosti,
pa je treba podmladiti novim
snagama. Vlada je na potezu i
oko dobijawa kredita i
plasmana na{ih proizvoda.

Ivan Rajkovi}, 106722/
1301. Ja sam mlad radnik,
ali ipak mogu videti da ova
fabrika ima sve uslove, da
radi uspe{no i bude profi-
tabilna. Mi mladi imamo
snage, voqe i elana da ispu-
nimo sve zadatke koji su pred
nama, a dr`ava treba da se
pobrine da ulo`i vi{e u ovu
fabriku, jer je to svima u
interesu.

Slobo Ku~, 100438/1090. Za
sada imamo puno posla, a da
bi fabrika bila sigurna za
daqi rad, treba poraditi na
jo{ ve}em obimu posla, a to
podrazumeva nove ugovore, a
sa wima zapo{qavawe mla-
de radne snage. Na vladi
Srbije je da sagleda svoj
interes u fabrici kakva je
"Zastava Oru`je". Siguran
sam da }e do}i do
o~ekivanih poteza dr`avnog
aparata.

Zorica Petrovi}, 64846/
4309, Optimista sam na
osnovu obima posla koga
imamo za sada, a o~ekujem
da }e ga biti i u narednom
periodu. Sposobno{}u
sindikalne organizacije i
rukovodstva fabrike
Vlada Srbije je skoro uvek
imala sluha za nas. Moj
suprug radi ovde 35g., i
o~ekujem da se i moje dete
zaposli, jer su fabrici
potrebni mladi radnici.

Marica Pavlovi}, 57769/
1390. Na `alost, mislim da
sa ovim kapacitetima i ova-
kvom radnom snagom fabri-
ka mo`e te{ko opstati. Ako
`elimo budu}nost, potrebni
su novi programi, a sa wima
novi mladi qudi. Radnike
kojima je ostalo pet godina
do penzije treba stimulisa-
ti najboqim do sada socija-
lnim programom, jer su wi-
hove zasluge za fabriku, ali
i za dr`avu evidentne.

Blagota Nedovi}, 62329/
3101. U ovu fabriku sam
ulo`io sav svoj trud i
zdravqe od 1981. g. od kako
sam zaposlen i veliki sam
optimista za wen opstanak.
Perspektivu vidim u pod-
mlatku i rastere}ewu kroz
socijalno zbriwavawe sta-
rijih radnika. Ja sam pode-
{iva~ ma{ina i tvrdim da
je mlade radnike lako obu-
~iti. Imamo nekoliko `ena
vra}enih za ma{inu, koje
imaju preko 50 g. sa smawe-
nom produktivno{}u. To
trebaju neke slu`be ove
fabrike da re{e.

Miroslav Vukajlovi},
58186/ 3103. U mojoj celi-
ni, trenutno je malo posla
i treba lova~ko sportskom
programu neki ugovor kao
{to je bilo sa Remingto-
nom. Ovde je struktura ra-
dne snage 30-35 godina ra-
dnog sta`a. Za sada se mo-
`emo izboriti sa obimom
posla, a kada bi se pojavio
ozbiqniji, do{lo bi do
problema. Treba fabriku
osve`iti mladom radnom
snagom.

Qubi{a Ristovi}, 56589
/7505. Moj optimizam za
opstanak fabrike je opra-
vdan u o~ekivawu da dr`a-
vne institucije naprave
dobar potez obezbe|iva-
wem novih ugovora. Zapo-
{qavawem mladih radnika
i zbriwavawem starijih,
kao {to je bilo i fabrici
automobila. Ova fabrika
je zaslu`ila i vi{e od to-
ga i sada{wa vlast to do-
bro zna.

Goran Tucakovi}, 97703/
4303. Ova fabrika ima per-
spektivu kako zbog svoje tra-
dicije, tako i imena ste~e-
nog kvalitetom wenog proi-
zvoda. Potrebno je napra-
viti i neke izmene, dovesti
mladu radnu snagu, a one ko-
jima je ostalo pet godina do
penzije socijalno zbrinuti.
Vlada treba da re{i kako
ovo pitawe, tako i da se po-
trudi oko plasmana na{eg
proizvoda i novih ugovora.

Stojana Rakovi}, 65128/
1309. U ovoj celini je
veliki obim posla. Potre-
bno je jo{ radnika i to
mladih, da bi izneli ugo-
voren posao i nabave nove
ma{ine, jer su ovi kapaci-
teti nedovoqni. [to se
ti~e uslova rada, oni su
najbla`e re~eno lo{i,
tako|e su nam  i  male
plate, jer su nam male bo-
dovne stavke. Optimista
mogu biti, ako se sve ovo
postavi na svoje mesto.

Qubi{a \uri} 57718/
6294. Nisam preterani opti-
mista u pogledu opstanka
fabrike i neke velike
pomo}i od Vlade, mada je ovo
jedina dr`avna firma koja
posluje uspe{no. Vlada treba
da ima sluha i investira u
ovu fabriku kroz razne
programe, jer je to u interesu
cele dr`ave. Ono {to donosi
profit treba da ̀ ivi i da se
odr`ava.

pripremila Du{ica Radulovi}
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je da se pro{ire znawa iz ove veoma va`ne oblasti, i
da se razvije vi{i nivo za{tite zdravqa zaposlenih.
29. april 2009. god., Beograd

^lanovi Sindikalne organizacije Zastava oru`je
u~estvovali su na protestnom skupu koji je odr`an u
Beogradu, u organizaciji Saveza samostalnih sindikata
Srbije. U Sindikalnoj organizaciji Zastava oru`je
smatraju da prisustvo velikog broja sindikalnih
aktivista iz svih delova Srbije koji su do{li u
Beograd da prisustvuju protestu pokazuje da se
zaposleni u Srbiji svakodnevno suo~avaju sa pretwom
od gubitka radnog mesta i sa sve te`im materijalnim
statusom. Organizovawe ovakvog protesta je samo jedan
od na~ina na koji oni mogu da iska`u svoje
nezadovoqstvo politikom za{tite zaposlenih kakva se
vodi od strane dr`avnih organa.

5. - 7. maj 2009. god., Beograd
U sklopu nastavka saradwe sa Sindikatom Metal 36 iz

Geteborga, predstavnici Sindikalne organizacije
u~estvovali su na seminaru ~ija je tema bila
unapre|ivawe sindikalnog delovawa, a razmewena su i
iskustva sa sindikalnim aktivistima najmasovnije
sindikalne organizacije iz [vedske. Na seminaru je
razmatran i aktuelni Zakon o radu, kao i  Zakon o
{trajku, a prezentaciji ovih zakona prisustvovali su i
predstavnici Ministarstva rada i socijalne politike.
8. maj 2009. god., Kragujevac

^lanovi Sindikalne organizacije Zastava oru`je
prikqu~ili su se protestu koji je organizovao Savez
sindikata grada Kragujevca, u znak podr{ke i solida-
rnosti zbog hitnog re{avawa zahteva zaposlenih u
preduze}u "Partizan" koji {trajkuju gla|u.

RAPORT
8. april 2009.god., Beograd

Predsednici sindikata Odbrambene industrije Srbije
analizirali su polo`aj preduze}a Odbra-mbene
industrije. Sa sastanka je upu}ena i inicija-tiva
ministru ekonomije i regionalnog razvoja Mla|anu
Dinki}u sa zahtevima za re{avawem sta-tusa ovih
preduze}a kroz pokretawe investicionog ciklusa, za
konverzijom potra`ivawa po osnovu neu-pla}enih
doprinosa, kao i za realizacijom socija-lnog programa za
zaposlene u ovim preduze}ima.
10. april 2009. god., Kragujevac

U organizaciji Sindikata metalaca Srbije odr`an je
seminar na temu tripartitni dijalog, kome su
prisustvovali i predstavnici Sindikalne organi-zacije
Zastava oru`je.
23. april 2009. god., Beograd

Predstavnici Sindikalne organizacije Zastava oru`je
pozvali su na sastanak dr`avnog sekretara za privredu i
privatizaciju Neboj{u ]iri}a, kako bi se re{ila sporna
pitawa oko vlasni{tva preduze}a Zastava oru`je u zgradi
Zastava impeks u Beogradu, i zemqi{ta fabrike u Novom
Pazaru. S obzirom na to da gospodin ]iri} nije do{ao na

planirani razgovor, u Sindikalnoj organizaciji Zastava
oru`je isti~u da }e preduzeti daqe mere koje }e voditi
ka re{avawu ovog problema. 
24. april 2009. god., Kragujevac

Odbor Sindikalne organizacije Zastava oru`je doneo je
odluku da se prikqu~i prote-stima koje u Beogradu 29.
aprila organizuje Savez samostalnih sindikata Srbije.

Namera organizatora
protesta je da Vladi
Srbije uka`e na nemi-
novnost da se teret
ekonomske krize pra-
vi~no raspodeli, kao i
da se preduzmu ko-
nkretne mere kako bi se
poboq{ao socio-
ekonomski polo`aj za-
poslenih, penzionera i
gra|ana Srbije.
24. april 2009. god.,
Kragujevac
^lanovi Komisije za
bezbednost i zdravqe
na radu sa uspehom su
zavr{ili obuku koju je
organizovao Sindikat
metalaca Srbije, na
temu unapre|ewa
bezbednosti i zdravqa
na radu. Ciq seminara



11. maj 2009. god., Kragujevac
Za ~lanove Sindikalne organizacije Zastava oru`je

po~eo je novi kurs iz engleskog jezika koji se organizuje
u saradwi sa Sindikatom Metal 36 iz Geteborga.
Polaznici }e tokom vi{emese~ne obuke savladati
osnove engleskog jezika, {to }e im podi}i op{ti nivo
obrazovawa.
18. maj 2009. god., Kragujevac

Sindikat metalaca Srbije, u saradwi sa Fondacijom
Fridrih Ebert, za sindikalne aktivistkiwe
organizovao je predavawe na temu mobinga. Predava~i
iz Ministarstva rada i socijalne politike
predstavili su nove zakonske propise i mehanizme za
spre~avawe ove pojave.

14. - 18. jun 2009. god., Geteborg
Predsednik i zamenik predsednika Sindikalne

organizacije Zastava oru`je boravili su u vi{ednevnoj
poseti [vedskoj, u sklopu projekta saradwe koja se
odvija sa Sindikatom metal 36 iz Geteborga. Tokom
posete predstavnici Sindikalne organizacije Zastava
oru`je razgovarali su i sa Uleom Ludvigsonom,
poslanikom u Evropskom parlamentu, koji je na tu
du`nost izabran sa mesta predsednika Sindikata Volvo
iz Geteborga. [vedski parlamentarac je izrazio
spremnost da u Evropskom parlamentu pomogne da se
za{tite interesi Srbije i wenih gra|ana.

Prilikom razgovora sa zvani~nicima sindikalnog
`ivota istaknuto je da }e prioritet predstoje}eg
predsedavawa [vedske Evropskom unijom, koje po~iwe
1. jula, biti vizna liberalizacija i reaktivirawe
sporazuma o pridru`ivawu. Takav stav potvrdio je i
ambasador [vedske u Srbiji Krister Bringeus, koji je
nedavno sa predstavnicima sindikata iz [vedske
posetio Sindikalnu organizaciju Zastava oru`je.
19. jun 2009. god., Kragujevac

Skup{tina preduze}a Zastava oru`je AD, na sednici
odr`anoj 19. juna 2009. godine, izabrala je Nadzorni
odbor preduze}a. Pored ~lana koga odre|uje
predstavnik ve}inskog dr`avnog kapitala, pukovnika
Milisava Terzi}a, izabrani su i ~lanovi koji }e u
narednom periodu u~estvovati u radu Nadzornog odbora
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i to: ispred Sindikalne organizacije Zastava oru`je mr
Biqana Jovkovi}, asistent na Ekonomskom fakultetu u
Kragujevcu, i Radoslav Jovanovi}, dipl. ekonomista, kao
usagla{eni kandidat poslovodstva i Sindikalne
organiyacije.
30. jun 2009. god., Beograd
U Beogradu su predstavnici Sindikalne organizacije

Zastava oru`je odr`ali sastanak sa pomo}nikom
ministra ekonomije i regionalnog razvoja Milanom
Josipovi}em kako bi se re{io problem koji je nastao

zbog nepla}enih doprinosa za zdravstveno osigurawe
zaposlenih. Na sastanku je dogovoreno da deo sredstava

na ime neizmirenih doprinosa bude upla}en,
kako bi zaposlenima u Zastava oru`ju bile
overene zdravstvene kwi`ice u {to kra}em
roku. Zahvaquju}i koordinaciji ministra
odbrane D. [utanovca i ministra ekonomije
M. Dinki}a, radnici Zastava Oru`je su
ostvarili pravo na obaveznu zdravstvenu
za{titu.
10. septembar 2009. god., Beograd

Sa sastanka predsednika sindikata pre-
duze}a Odbrambene industrije Srbije, odr-
`anog povodom nesre}e koja se dogodila u
preduze}u "Prvi partizan" iz U`ica, izdato
je saop{tewe za javnost u kome je upu}en apel
svim nadle`nim i odgovornim da se hitno
donesu mere kojima bi se poboq{ali uslovi

rada u fabrikama odbrambene industrije, kako bi se u
budu}nosti izbegle posledice sa tragi~nim ishodom.

^LANSTVU



Ova biqka se skupqa za
vreme cvetawa, od juna do
avgusta, i bere po
podnevnom suncu. Od
wenih cvetova mo`e da se
napravi uqe ili sirup. U
prvom slu~aju, boca se do
vrha napuni cvetovima i
prelije uqem  da odstoji
10 dana. Uqe sa timijanom
se upotrebqava kod
paraliza, mo`danog udara,
multiple skleroze, atro-
fije mi{i}a, reume i
uganu}a.   

Kako za spoqnu
upotrebu, ova biqka ima
namenu i kao ~aj koji se, pome{an u jednakim delovima
sa bokvicom, pokazao kao lek protiv oboqewa disajnih
puteva i prekomerne sluzi u bronhijama i bronhijalne
astme, pa ~ak i protiv
velikog ka{qa. 
Priprema: u {oqu vrele
vode treba staviti kri{ku
limuna i jednu malu ka{iku
navedene ~ajne me{avine.
Posle pola minuta ~aj
procediti i piti {to
topliji u gutqajima.
Priprema se uvek sve`, 4 -
5 puta dnevno; ako postoji
opasnost od upale plu}a
ovaj ~aj treba piti svakog
sata u gutqajima i wegovo
dejstvo ne}e izostati.

Maj~ina du{ica se preporu~uje i
kod epilepti~nih napada. Dnevno
treba piti dve {oqe ~aja tokom
godine u kurama od 2 do 3
nedeqe, sa pauzama od po 10 dana. 
Na~ini upotrebe timijana
(maj~ine du{ice)

^aj: jedna puna mala ka{ika
popari se sa ~etvrt litra upravo
provrele vode i ostavi da odstoji
2 - 3 minuta.

Kupka: Za potpunu kupku
potrebno je 200 gr timijana koji
se potopi u 6 do 8 litara hladne

vode da odstoji preko no}i. Slede}eg dana se sve
zagreje, procedi i doda vodi za kupawe. Kupawe treba
da traje 20 minuta. Srce pri tom mora da bude izvan
vode. Posle kupawa se ne treba brisati ve} umotati u
frotirski pe{kir ili bade mantil, pa se tako u krevetu
pariti jo{ jedan sat.

Tinktura od timijana: Napuniti bocu cvetom
timijana, preliti hladno ce|enim maslinovim uqem,
tako da nivo uqa bude vi{i za dva prsta. Ostaviti na
suncu 14 dana ili blizu grejnog
tela.
Sirup od timijana: Cvetove i

stabqike biqke vla`nim ruka-
ma stavqati u teglu. Slojeve
biqke i nerafinisanog {e}era
dobro sabiti u tegli. Ostaviti
na suncu oko tri nedeqe. Pri
ce|ewu {e}erom natopqenih
cvetova i stabqika mora se
dodati malo vode kako bi se one
isprale. Ova te~nost se doda
sirupu, potom se posuda stavi
na najslabiju vatru kako bi
suvi{na voda isparila a da se
on ne kuva. Sirup ne sme biti ni
suvi{e redak, ni suvi{e gust.
Da bi se postigla odgovaraju}a
gustina, hladiti ga jednom do
dva puta i probati.

Du{ica Radulovi}

U bogatoj riznici "Zdravqe iz
bo`je apoteke" austrijanke
Marije Treben, koja sebe ne
smatra travarkom ve} nau~nikom
koji pravi prodor u nauku o
lekovitim biqkama, prona{li
smo dosta zanimqivih i
korisnih saveta. 

U vremenu u kojem se veliki
deo ~ove~anstva udaqio od
prirodnog na~ina `ivota i gde
je izlo`en opasnostima da
oboli zbog svog pogre{nog stava
prema `ivotu, ponovo bi
trebalo da na|emo put do na{ih
lekovitih biqaka jer je za svaku
bolest izrasla neka biqka. Kod
ozbiqnih oboqewa ili drugih

nedvosmislenih simptoma bolesti neophodno je ipak
blagovremeno potra`iti lekara koji }e postaviti
dijagnozu. Tako|e se podrazumeva da lekaru treba
prepustiti pra}ewe toka bolesti, savesnu kontrolu
procesa ozdravqewa.

Postepeno okretawe {kolske medicine prema le~ewu
biqkama po~iwe jo{ od 25. Me|unarodnog kongresa
lekarskih komora Nema~ke i Austrije na kojem je
u~estvovalo oko 1.500 lekara, a koji je odr`an u martu
1980. godine u Badga{tajnu. Na raznim drugim kongresima
mnogi lekari upozoravaju na opasnost od prekomerne
upotrebe raznih tableta. Posebno ukazuju na to koliko
opasna mogu da budu sredstva protiv bolova, i da ih mnogo
qudi uzima bez ikakvog lekarskog nadzora, pri ~emu ona
mogu da izazovu te{ka organska oboqewa. 

Treba ista}i kako se pravilno skupqa, ~uva i
priprema lekovito biqe. U ovom uvodnom delu upoznajemo
vas sa osnovom koju morate znati ukoliko sami
pribavqate biqke.

Sakupqawe biqaka: Podrazumeva wihovo
poznavawe, a najva`nije je da se skupqaju u pravo vreme,
na pravom mestu i na pravi na~in.

Kod cvetova je to vreme cvetawa.
Kod listova - pre i za vreme cvetawa biqke.
Koren se vadi krajem

prole}a ili u jesen.
Plodovi se skupqaju onda

kada su zreli.
Treba obratiti pa`wu da se

beru zdrave i ~iste biqke koje
{teto~ine nisu napale i skupqati ih
po suncu kada su suve. 

Biqke mo`emo koristiti za
pripremawe ~ajeva,, kao tinkturu,
sve`i sok, ka{u, kao parne obloge,
pripremawe masti i uqa, kupke od
lekovitog biqa. 

Pri~u po~iwemo sa timija-
nom, u narodu poznatim kao maj~ina
du{ica. Raste na sun~anim bre`uq-
cima i padinama, na posnim
rubovima {uma i ~esto na malim
livadskim mraviwacima. Timijan je iz zemaqa
Sredozemqa stigao kod nas u 11. veku. Nekada gajene vrste

koje su ponovo postale
divqe danas se mogu
na}i i kao ba{tenski
timijan (thumus
vulgaris). On je
nausprot livadskom
timijanu visok do
50cm. Dejstvo im je
isto. Timijan ili
maj~ina du{ica
podsti~e izlu~ivawe
mokra}e i pro~i{}ava
osetqive unutra{we
delove organizma.
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Marija Treben

ZDRAZDRAVSTVENI BILVSTVENI BILTEN:TEN:
Saveti i iskustva u le~ewu

lekovitim biqkama
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esec maj je za muzej Stara livnica bio od
velikog zna~aja, prvenstveno u smislu
pose}enosti. Obele`ila su ga dva de{avawa -

prvo, otvarawe izlo`be "Ne`nost radni~ke ruke"
radnika umetnika
Srbije, 5. maja,  zatim
i No} muzeja 16. maja. 
Prilikom posete na-
{em Muzeju, pre par
meseci, radnici ume-
tnici su bili odu{e-
vqeni na{im prosto-
rom i zamolili su da
organizuju izlo`bu
svojih ostvarewa. 

Wihovo udru`ewe
"Ne`nost radni~ke
ruke" okupqa radnike
- umetnike, samouke,
koji se bave razli~i-
tim profesijama (fa-
bri~ki i kancelari-
jski radnici, lekari,
zanatlije, pravnici),
a koji iz unutra{weg
poriva, `eqe i ose-
}aja stvaraju - slikaju,
vajaju i ~uvaju od

zaborava stare zanate. Oni `ive i rade u
svim krajevima Srbije i Crne Gore. Dela
odi{u iskreno{}u, du{om, naivno{}u pred
prirodom i `ivotom. URUS broji preko 100
~lanova, a na izlo`bi su se predstavila 25
radnika umetnika svojim slikama i
skulpturama.   

Predstavqena dela su ve}inom ra|ena
tehnikom uqe na platnu i tempera, ali i
duborez, radovi na kamenu (specifi~na
tehnika grebawa kamena dijamantskom
iglom), kao i ikone ra|ene od stabqike
slane - tehnikom intarzije, {to je speci-
fi~na i zahtevna tehnika (Vitomir Nikoli}).
Tematika izlo`enih slika je svedena,
pejsa`i, mrtva priroda, religiozne teme,
portreti i apstrakcija. Izlo`bi su
prisustvovali, osim umetnika, i brojne
zvanice, radnici na{e fabrike, kao i predstavnici
medija iz Kragujevca, Gorweg Milanovca. Izlo`ba je
bila otvorena do kraja juna, a sva izlo`ena dela su
bila za prodaju. 

Prilikom zatvarawa izlo`be, predsedniku udru`ewa
je uru~ena monografija na{e fabrike, a umetnici su
fabrici poklonili jedno svoje delo - rad u uqu. 
Ovogodi{wa No} Muzeja je oborila rekod {to se

ti~e pose}enosti u odnosu na pro{lu godinu, skoro
pola miliona posetilaca je obi{lo muzeje, galerije i
druge izlo`bene prostore {irom Srbije. 16. maja
bilo je otvoreno 190 lokacija u 41 gradu, a u Kra-
gujevcu 10, me|u wima i na{ Muzej. Muzej stara livni-
ca se predstavio stalnom postavkom i izlo`bom

"Ne`nost radni~ke
ruke". No} muzeja je
propra}ena jakom
propagandom i re-
klamom, {to je i uti-
calo na boqu obave-
{tenost na{ih gra-
|ana, a samim tim i
na veliku pose}e-
nost. Reakcija je
bila izuzetno pozi-
tivna, broj posetila-
ca nezapam}en do sa-
da.

Mo`e se slobodno
re}i da smo po pose-
}enosti, uz Narodni

muzej, bili prvi od 10 lokacija koje su u na{em gradu
te no}i bili otvorene.

Marija Milo{evi}, dipl.istori~ar umetnosti

Aktivnosti u Muzeju Aktivnosti u Muzeju ““Stara LivnicaStara Livnica””

Ne znam da li  i drugi imaju ideje sli~ne
ideje mojima, ali razlika je u tome {to sam
ja moje ostvario.

Nolan Bushnell, preduzetnik

Birokratija je postala moderan oblik
despotizma.

Mary McCarthy, novinar

Biznis je ve{tina izvla~ewa novca iz tu|eg
xepa bez upotrebe sile.

Maks Amsterdam

Kada moji vrhunski menaxeri imaju probleme
sa profitom, dajem im rok otprilike dve
godine da ga re{e. Kada imaju probleme sa
svojim qudima, taj rok se smawuje na dve
nedeqe.

Bill Parzybok, biznismen
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Najve}i kriminal prema radnicima je rad bez
profita.

Samuel Gompers, sindikalista

Ukoliko  `eli{ da posao bude obavqen
dobro, izaberi entuzijaste, jer drugi "nemaju
vremena".

Elbert Hubbard, izdava~

Stariji qudi savetuju mlade da {tede novac,
ali je to lo{ savet! Moj savet je da ula`ete u
sebe! Do svoje ~etrdesete nisam u{tedeo ni 1
dolar.

Hanry Ford, industrijalac

Postoji veoma malo poslova za koje je
dovoqna samo sposobnost. Potrebni su jo{:
lojalnost, entuzijazam i timski rad.

William B. Given



Kada sam se zaposlila i do{la u Muzej, direktor je
bio Marko Popovi}, istori~ar, kolektiv je bio mali,
svega nas nekoliko. Izvr{ena je takva podela posla da
su Marko i Tawa radili period pre II svetskog rata, a
Slavica i ja posleratni period. Smatrala sam da jedan
muzej mora biti organizovan po zbirkama, pa i na{, bez
obzira na to {to je istorijsko-tehni~ki i vojni, da
predmeti koji su skupqeni mogu da se podele u
razli~ite zbirke - tehni~ke, vojne, likovne, arhivska
gra|a i dr. Za te svoje ideje dobila sam podr{ku kolega
iz Istorijskog muzeja, koji su vr{ili nadzor nad na{im
radom. O istoriji fabrike sam u~ila tako {to sam
~itala arhivsku gra|u, kao i kwige o fabrici. 

Muzej je bio u "blagom haosu", iz vi{e razloga.
Arhivska gra|a je bila nesre|ena, depoi tako|e. Marko
je svoj radni vek najvi{e iskoristio za sakupqawe
predmeta i arhivske gra|e. I{ao je na teren i skupqao
materijal, i to nije mala stvar, ima ogromnu vrednost.
Ali, ta sakupqena gra|a nije bila sistematizovana,
nije bila obra|ivana. U zgradi su bile prisutne i
druge slu`be Holdinga Zastave, oni su koristili
odre|en broj prostorija. Sve {to se praznilo iz drugih
kancelarija, sve se to donosilo kod nas. Muzej
prakti~no nije bio ni~iji. 

Me|utim, 1991. godine do{lo je do odvajawa fabrika,
i Muzej je pripao Vojnoj fabrici. I sre}a je da se tako
desilo. Prelaskom u Vojnu fabriku pripali smo
kadrovskoj slu`bi, na wenom ~elu bio je Milovan
Krsti}, a na~elnik pravne slu`be bila je Jozefina
[tuli}. Ja sam u Jozefini na{la fantasti~nog
saradnika. Marko Popivi} je 1994. godine oti{ao u
penziju, a ja sam postavqena za upravnika. Te godine je
krenulo i veliko ~i{}ewe. Slu`be biv{eg Holdinga su
napustile na{ prostor, i tek smo tada do{li u
situaciju da mo`emo da sre|ujemo.  U nesre|enim
depoima prona{li smo i stare predmete, za koje ~ak ni
Muzej nauke i tehnike nije znao podatke, tako da smo se
obra}ali i stranim fabrikama. Muzej je dobio veliku
podr{ku fabrike. Imali smo Drvni pogon, Odr`avawe,
svi resursi su nam bili na raspolagawu. Bez obzira na
to {to sam Muzej dobila u najgorem periodu, bila je
kriza, nije bilo ni za plate, mi smo maksimalno
iskoristili unutra{we potencijale fabrike. 

Bli`ile su se i one "okrugle" godi{wice, fabrika
je osnovana 1853. godine, a Muzej je po~eo sa radom
1953. godine. Na{a namera bila je da sve zavr{imo i
budemo spremni do tada. Sve prostorije su o~i{}ene,
stavqene u upotrebu, svaka zbirka je dobila svoj depo.
Na{a zgrada je redak primerak industrijske
arhitekture, Muzej se nalazi u autohtonom prostoru. On
je, naravno, morao da bude promewen unutra jer su se
tehnolo{ki procesi mewali od kada je zgrada
izgra|ena 1884. godine. Sve te promene su zahtevale i
promene u enterijeru. Tako da je sticaj okolnosti
napravio ovaj prostor. I sada je o~uvana jedna
prostorija koja ima drvene kocke,drveni pod iz
vremena kada je zgrada izgra|ena. U periodu koji je
prethodio sre|ivawu Muzeja i posete su skoro bile
prestale.

Sve nam je to oborilo bombardovawe. I, po~eli smo
ponovo da obnavqamo. Sve {to je bilo drveno i
stakleno stradalo je. Opet su sve radionice i slu`be
Vojne fabrike bile anga`ovane. Kada su nam 2003.
godine do{li u posetu iz Muzeja nauke i tehnike iz
Beograda, kolega Kulenovi} i sada{wa direktorka
Zimowi}, nisu mogli da veruju {ta mi sve ovde imamo.  
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Ro|ena 1948. godine u Kikindi. Osnovnu i sredwu
{kolu zavr{ila u [apcu, a Istoriju umetnosti na
Filozofskom fakultetu u Beogradu. Od januara
1985. godine radila u Muzeju Vojne fabrike,sve do
odlaska u penziju 2005. g.

Ranije su posete bile uglavnom slu`bene, a sada smo u
odre|enim terminima bili otvoreni i za javnost. Ali,
pre svega, pre otvarawa, odlu~ili smo da kroz Muzej
provedemo sve radnike Vojne fabrike, jer najve}i broj
wih nije nikada bio u Muzeju. 

Dolazili su nam posetioci iz cele Srbije, brojne
doma}e i strane televizijske ekipe, Televizija
Beograd, Rojters i drugi. Pored aktivirawa kontakta sa
Muzejom nauke i tehnike, uspostavila sam i veze sa
Zavodom za za{titu spomenika, bilo je neophodno
zatra`iti pomo} kako bi se uradila cela krovna
konstrukcija. Kako je po~elo da se govori o po~etku
privatizacije u Srbiji, ja sam ve} krenula da, gde mogu,
ukazujem da je ovaj prostor neprocenqiv, kao
arhitektonska celina. 

Tada je nastala i jedna zajedni~ka publikacija sa
Zavodom za za{titu spomenika gde sam ja obradila sve
ove gra|evine u okru`ewu sa arhitektonske strane,
umetni~ke. To je poslu`ilo da se Muzej i okolni objekti
stave pod za{titu dr`ave. Postupak stavqawa pod
za{titu je komplikovan, to je pravni proces koji je
zahtevao i projekte, prili~no dug. Ali, u Zakonu postoji
status pre za{tite, tzv. "prethodna za{tita". Mi smo
uspeli da dobijemo taj status, i od tada nijedan objekat
ne mo`e da se mewa, da se ru{i. To je jedna od stvari
koju sam uspela da privedem kraju, zahvaquju}i
upornosti. U me|uvremenu, na{ Zavod je sa jednom
firmom iz Novog Sada koja se bavi za{titom od vlage,
vr{io prezentaciju mogu}ih na~ina za{tite. Kapilarna
vlaga je tiha, postpeno se sve uru{ava. Ura|ena je
izolacija, zgrada je za{ti}ena, i to smatram svojim
najve}im uspehom. 

Poja~ana je i propagandna aktivnost, po~ele su
intenzivne posete. Kada je re~ o stranim posetiocima,
treba pro~itati kwigu utisaka, svi su bili
odu{evqeni. Dolazio nam je i kraq Aleksandar
Kara|or|evi}, wegov deda je podigao ovu fabriku.
Fabrika je podignuta sa Francuzima i Belgijancima,
obuku radnika su vr{ili Belgijanci i Nemci, najve}i
broj ma{ina je iz Amerika, dakle, za svakog od stranih
posetilaca mi smo akcenat stavqali na udeo wihove
dr`ave u istoriji fabrike. 

Za svaku fabriku je zna~ajan wen propagandni
momenat, ali on je vezan pre svega za tradiciju Onaj ko
ima tradiciju, taj ima i referencu za predstavqawe. I
zato su na{im poslovni partneri uvek i pose}ivali
Muzej. Smatram da je neophodno da i ubudu}e Muzej
dobije svu pomo} potrebnu da bi se zadr`ao u
sada{wem stawu,  kako bi se razvijao i daqe.

K. Jakovqevi}



Ka`u da radno mesto treba da bude na{eKa`u da radno mesto treba da bude na{e
ogledalo, ogledalo na{eg pona{awa, kulture,ogledalo, ogledalo na{eg pona{awa, kulture,
svesnosti... Poznato je da nam mnogi zamerajusvesnosti... Poznato je da nam mnogi zameraju
na nekulturi i nedostatku lepog pona{awa.na nekulturi i nedostatku lepog pona{awa.
Ako vremenom svakodnevno usvajamo samo poAko vremenom svakodnevno usvajamo samo po
mrvicu ovih misli uskoro }emo mo}i  da semrvicu ovih misli uskoro }emo mo}i  da se
pohvalimo da napredujemo kao qudi.  Nemojtepohvalimo da napredujemo kao qudi.  Nemojte
da ovo bude uzalud....da ovo bude uzalud....

**** Na posao dolazite ta~no, ta~nost je u svakoj prilici
znak dobrog vaspitawa.

**** Ne ometajte razgo-
vorima druge koji s vama
rade u istoj prostoriji,
ali ne dopustite ni da
vama drugi smetaju.

**** Ne (zlo)upotrebqavajte telefon u kancelariji za privatne
razgovore.

**** Kad odlazite s radnog
mesta ku}i, ostavite svoj sto u
redu.

**** Ne sudite o onome {to ne
razumete ili ne poznajete
dovoqno dobro.

**** Budite korektni !

Ne ogovarajte i ne spletkarite, jer to kad tad izlazi na videlo.

**** Ne govorite sa `vaka}om gumom u ustima.   

**** Ne sedajte i ne naslawajte se na sto ili na zid dok s nekim
razgovarate.

**** Ne vla`ite pquva~kom prste dok listate rukopis, slu`benu
dokumentaciju, literaturu.  

**** Prilazite qudima dobronamerno i sa simpatijama. Mr`wa
vi{e ogor~ava onog koji mrzi nego onog koga mrze !

**** Ne zavidite nikome, jer se nikad ne zna {ta kome nedostaje.

**** U svim poslovima sa strankama i kolegama treba biti {to je najvi{e mogu}e, pristojan i uqudan.

**** Suprotno mi{qewe u diskusiji ne sme vam smetati ili vas
vre|ati, ali treba voditi ra~una o tome da sagovornika mo`e
uvrediti va{ eventualno superiorni ton, a ne va{e suprotno
mi{qewe.

**** Ne upadajte u re~ dok drugi govore, da bi daqe vi nastavili
o wegovoj temi. Ako to ipak
u~inite, izvinite se.

**** Ne govorite preglasno
i nemojte nadvikivati
prisutne !    

**** Kad razgovarate
gledajte sagovornika pravo
u o~i.

**** I tvrdokorni pu{a~i
moraju voditi ra~una o

nepu{a~ima i moraju se pridr`avati odre|enih pravila. U
dru{tvu, pu{a~i moraju tra`iti dopu{tewe da pu{e, i ne smeju
pu{iti tamo gde za to postoje izri~ite zabrane.

MOLIM, HVALA, OPROSTITE, tri su ~arobne re~i koje
treba da nau~imo od malena, te re~i nisu izraz poniznosti, nego
uqudno izra`ena `eqa ili zahvalnost.

Qubaznost,  dobronamernost,  lepo  pona{awe,  vernost  prijateqima  i
privr`enost  qudima  s  kojima  radimo  -  kqu~i}  su  za  sva~ije  srce.

Dragan  Stamenovi}  -  Frca
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Izreka koja govori o tome da smo zajedno ja~i mo`e se
primeniti na razli~ite oblasti `ivota, a samim tim i na
sindikate. Jedinstvo sindikata i saradwa radi
ostvarivawa zajedni~kih ciqeva mora postojati ne samo na

unutra{wem planu, ve} i na spoqwem, me|unarodnom.
Partnerstvo Sindikalne organizacije Zastava oru`je i
Sindikata Metal 36 iz Geteborga dobar je primer na koji
na~in se ste~eno znawe i iskustvo u sindikalnom radu mogu
obogatiti i podi}i na vi{i nivo.

Kada je, pre nekoliko godina, potpisan protokol o

saradwi dveju organizacija osnovna ideja je bila da se
dragocena iskustva kolega iz [vedske prenesu i na na{u
fabriku. U skladu sa tim, uz pomo} sindikata Metal 36
opremqena je informati~ka radionica, najpre skromno, da
bi se danas do{lo do 15 savremenih ra~unara na kojima
~lanovi Sindikalne organizacije Zastava oru`je poha|aju

Saradwa sa Sindikatom Metal 36 iz GeteborgaSaradwa sa Sindikatom Metal 36 iz Geteborga

Pored mnogobrojnih
aktivnosti u pru`awu
pomo}i na{im
~lanovima, podru`nica
Crvenog krsta preduze}a
Zastava oru`je ove
godine je bila
organizator Sportskih
igara za davaoce krvi,
"Rudnik 2009", kako bi na
neki na~in nagradila
vi{estruke davaoce,
zahvaquju}i ~ijem su

nesebi~nom anga`ovawu i u~e{}u u dobrovoqnim
akcijama davawa krvi spa{eni brojni `ivoti. Na
ovogodi{wim Sportskim igrama u~estvovali su
davaoci iz preduze}a "Kablovi" iz Jagodine, "Tigar"
iz Pirota, "Ko~na Tehnika" iz Trstenika, "Sloboda" iz
^a~ka i "Zastava karoserija" iz Kragujevca. 

Na{a takmi~arska ekipa osvojila je drugo mesto u
pikadu za `ene, dok su mu{karci zauzeli tre}e mesto u
malom fudbalu. Rezultati i nisu najva`niji, ve} je
va`na ~iwenica da je susret sa humanistima iz drugih

preduze}a uvek dobra prilika za dogovor o zajedni~kim
akcijama davala{tva koje nas o~ekuju slede}e godine. 

Milanka Pavlovi} 
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obuku iz informatike. Vi{e stotina zaposlenih sada ima
sertifikat o uspe{no zavr{enoj obuci, i to je podatak na
koji treba da budemo ponosni. Naravno, kurs se nastavqa.
Uporedo sa tim, odr`avao se i kurs iz engleskog jezika,
po~etni i vi{i. 

Za ~lanove Sindikalne organizacije Zastava oru`je
organizovana su predavawa o ulozi sindikata u savremenom
dru{tvu, o na~inima na koji svaki aktivni ~lan sindikata
mo`e da doprinese kako bi se do{lo do "socijalno
odgovorne" dr`ave. Tako|e, odre|ena pa`wa posve}ena je i
~lanicama sindikata koje su se na predavawima upoznale sa
osnovnim postulatima ideje o rodnoj ravnopravnosti polova.
Ono {to je zajedni~ko za sve ove obuke sprovedene u saradwi
sa Sindikatom Metal 36 jeste da su na{i zaposleni sada
bogatiji za nova znawa.

Istovremeno, aktivnosti  rukovodstva Sindikalne
organizacije Zastava
oru`je oti{le su jo{
daqe. Prijem kod
ambasadora [vedske u
Srbiji, Kristera
Bringeusa u oktobru
2007.godine zna~io je
po~etak unapre|ivawa
veza sa kolegama iz
[vedske. Dolazak
ambasadora Bringeusa
u Kragujevac, poseta
Sindikatu Zastava
oru`je i wegova pozi-
tivna ocena postignu-
tih rezultata u edu-
kaciji zaposlenih
potvrda su da se uvek
mo`e vi{e i boqe. 

U junu 2009. godine
delegacija Sindi-
kalne organizacije
Zastava oru`je boravila je u [vedskoj i tom prilikom
razgovarali su i sa Uleom Ludvigsonom, predsednikom
sindikata fabrike Volvo koji je izabran za poslanika u
Evropskom parlamentu. Zna~aj ovog sastanka i spremnost
gospodina Ludvigsona da u Evropskom parlamentu uka`e na
za{titu interesa Srbije, wenih gra|ana, jo{ su ve}i, ako se
zna da [vedska od 1. jula predsedava Evropskom unijom.
Doga|aji koji su usledili od tada do danas, a koji se odnose
na viznu liberalizaciju, potvrda su ~iwenice koliko je
va`na me|unarodna saradwa i produbqivawe prijateqskih i
poslovnih veza sa kolegama iz inostranstva. 

Iako govorimo razli~itim jezicima, nas spaja ideja
sindikalizma, `eqa da, svako na svoj na~in, pomognemo da se
u ovom surovom svetu `ivi boqe, da izgradimo boqu  i
sigurniju budu}nost za generacije koje dolaze. 

Saradwa sa prijateqima iz [vedske se nastavqa, i
~lanovi na{eg Sindikata mogu i u budu}e o~ekivati da }e
rezultat te saradwe biti i daqe pro{irivawe znawa.

Ambasador Krister Bringeus

Dodela sertifikata

Edukacija ~lanova sindikata



U srcu [umadije, gradu Kragujevcu, kolevci proizvodwe oru`ja, od 15. do 17.maja odr`an je prvi [umadijski
sajam lova i ribolova. Oru`ari su predstavili sve artikle koji su bili izlo`eni na me|unarodnom sajmu IWA.
Centralno mesto na{eg {tanda kao i najboqa pose}enost govore o tome ko je lider u regionu u ovoj privrednoj

delatnosti. Oru`ari su tako|e bili vrlo aktivni u propratnim doga|ajima
na sajmu gde su pokupili brojna priznawa, a izdvojili bismo tri:
u ribolovu, kuvawu ribqe ~orbe i gula{a, kao i za najure|eniji {tand. S

obzirom da je ovo bio prvi sajam a posta}e naravno tradicionalan, veoma
smo zadovoqni svojim nastupom  i svi ~lanovi
Sindikata i zaposleni }e sa jo{ ve}im entuzijazmom
u~estvovati na slede}im sajamskim aktivnostima.
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Priznawa sa sajmova: Nirnberg i Kragujevac
U Nema~kom gradu Nirnbergu od 13. do 17.marta.2009.god. je odr`an

tradicionalni izlo`beni sajam lova~ko-sportskog oru`ja, municije i
opreme (ina~e sajam zatvorenog tipa) IWA 2009. 

Na{a fabrika se predstavila kompletnim asortimanom svojih proizvoda
iz ove oblasti sa zna~ajnim poboq{awima u odnosu na prethodni period.

Izlo`beni prostor Zastava Oru`je je bio izuzetno zapa`en i pose}en a
{to je najbitnije i kancelarija koja se nalazi u sklopu {tanda, je bila
konstantno puna potencijalnih kupaca i partnera fabrike.

Najve}u pa`wu posetilaca zavredili su artikli L.K. M808, pi{toqi EZ9,
EZ40 i EZ Carry.

Tomislav  Pavlovi}  -  Toma  "Kolonac",
iz  5030,  predvodnik  ekipe  za  kuvawe
ribqe  ~orbe,  u  kojoj  su  i  Aleksandar
Jovanovi}  i  Milo{  Jovanovi},  tako|e
iz  na{e  fabrike.  Toma  je  ina~e  me|u-
narodni  atletski  sudija  i  predstavqao
nas  je  kao  sportski  arbitar  na  skoro
zavr{enoj  Univerzijadi  u  Beogradu.
Najboqi  dokaz  kvaliteta  ove  ~orbe  je  da
je  kotli}  posle  progla{ewa  nagrada,
prvi  ispra`wen  jer  se    za  wegov
sadr`aj  najvi{e  grabe  upravo  sudije  i
najugledniji  gosti  sajma,  najve}i
poznavaoci  takvih  sadr`aja.

Prvi sajam lova i
ribolova u Kragujevcu

Predrag  Spasojevi}

Intenzivna  poslovna  aktivnost
na  {tandu  Zastava  oru`je,  gde  je
me|u  poslovnim  partnerima
posetilac  bila  i  na{a  pros-
lavqena  vi{estruka  olimpijska
i  svetska  {ampionka  u
streqa{tvu,  Jasna  [ekari}.

Kvalitet  i  {irok  asortiman
proizvoda,  kao  adut  preduze}a
Zastava  oru`je  me|u  sve  o{trijom
me|unarodnom  konkurencijom.

P.  Spasojevi}  

Ovom prilikom su predstavqeni novi proizvodi
Lova~ko sportskog programa na{e fabrike, koji
su privukli veliku pa`wu posetilaca. Izme|u
ostalih proizvoda posetioci sajma mogli su
da vide LK M 808  i pi{toqe EZ9, EZ40 i  EZ
Carry.

Planirano je da na predstoje}em 42. sajmu lova,
ribolova i sporta LORIST u Novom sadu pored
prezentovawa modela LK M 808, karabin bude
prvi put dostupan i za prodaju zainteresovanim
kupcima, po promotivnim cenama. 

Osobine koje svrstavaju ovaj karabin u red
karabina visoke klase su: pouzdan mehanizam,
sanduk sa integralnom pikatini {inom, nov
zatvara~, ko~nica koja se nalazi u sklopu zatvara~a, pode{qiv
mehanizam za okidawe, ergonomski ura|en kundak, polimerski branik
obara~e i okvir, nov sistem za utvr|ivawe okvira kao i jo{ neka bitna
poboq{awa. 

U~e{}em na ovakvim manifestacijama prilazimo mnogo bli`e
kupcima  i {irimo lepezu zainterovanih.

Na {tandu Zastava oru`ja je veliki
deo vremena provela i na{a izuzetna
sportiskiwa Jasna [ekari} koja je
samom svojom pojavom plenila pa`wy
posetilaca i zna~ajno doprinela
uspe{noj prezentaciji na{e fabrike.
Od strane svih, kako od organizatora,
na{ih predstavnika i posetilaca,
samo u~e{}e i sam {tand su oceweni
visokom ocenom. Uspostavqeno je
mno{tvo kontakata sa potencijalnim
kupcima i posrednicima iz ~itavog
sveta koji su u razgovorima sa na{im
predstavnicima izneli svoje zahteve,
potrebe i o~ekivawa {to je i
preduslov za nove ugovore, za uspe{an
naredni period i naravno za dosta
posla na{im zaposlenima radi
mirnije budu}nosti.

LK M 808



Kako smo ve} u ranijim brojevima Oru`ara navodili
u razli~itim temama, da svaki dinar u{tede za na{u
fabriku puno zna~i, pokazalo se da svaka dobra ideja
na kraju ipak na neki na~in prona|e plodno tlo za
realizaciju.

Nakon anga`ovawa nekoliko zaposlenih a pre svega
Zorana Milo{evi}a na~elnika slu`be unutra{weg
transpotra u na{oj fabrici, privodi se kraju
stavqawa u funkciju ure|aja za puwewe akumulatorskih
transportnih ure|aja, odnosno elektrokolica i

elektoviqu{kara. Sam ure|aj je dopremqen iz na{eg
pogona u Novom Pazaru gde je nekad radio na puwewu
akumulatora tako da nismo morali da izdvajamo
nov~ana sredstva za kupovinu novog. 

Trenutno je ure|aj instaliran u objektu pored
kompresorske stanice i nalazi se u fazi nabavke
neophodnih mawih delova za rad (ampermetra,
vremenca...) koji ne iziskuju velika nov~ana ulagawa.     
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Punionica elektro transportnih sredstava

90.  godi{wica  ME\UNARODNE  ORGANIZACIJE  RADA
“Rad  je  za  nekoga  stra{no  jednostavan,

a  za  druge  jednostavno  stra{an.” (Maks  Fi{er)
Me|unarodna organizacija rada - MOR (ILO - International Labour Organization), jedna je od najstarijih i najmasovnijih

me|unarodnih organizacija. Osnovana je na Mirovnoj konferenciji u Parizu 1919. godine, a na osnovu posebnog
ugovora, 1946. godine, transformisana je u specijalizovanu agenciju Ujediwenih nacija, ne mewaju}i svoje zadatke,
koje ~ine aktivnosti na poboq{awu radnih, ekonomskih i socijalnih uslova zaposlenih. Organizacionu strukturu
MOR-a karakteri{e tripartitnost, tj. u sastavu organa MOR-a nalaze se predstavnici vlada dr`ava ~lanica
MOR-a, predstavnici radnika (sindikalnih nacionalnih centrala) i predstavnici poslodavaca (nacionalna
udru`ewa poslodavaca). Razloge nastanka me|unarodnog radnog zakonodavstva i osnivawa MOR-a treba tra`iti u:
1) te`wi za poboq{awe te{kog `ivota velikog broja radnika, 
2) uspostavqawu socijalnog mira u industrijalizovanim zemqama i strahu od prelivawa talasa oktobarske
revolucije i 
3) izjedna~avawu uslova za me|unarodnu konkurenciju.
Ciqevi MOR-a utvr|eni su u Preambuli Ustava MOR-a, a redefinisani su dono{ewem Filadelfijske
deklaracije 1944. godine, koja navodi op{te i posebne ciqeve MOR-a.
Op{ti  ciqevi  MOR-a su:
- sloboda izra`avawa i udru`ivawa je bitan uslov stalnog progresa;
- siroma{tvo (beda), ma gde postojalo, predstavqa opasnost za
prosperitet svugde;
- s nesmawenom odlu~no{}u u okviru svake nacije i stalnim i
koncentrisanim me|unarodnim naporom zahteva se borba protiv
nema{tine; rad nije roba;
- u slobodnom raspravqawu i demokratskom razmatrawu pitawa
unapre|ewa op{teg dobra treba da u~estvuju predstavnici
radnika i poslodavaca, ~iji status mora biti jednak statusu
vladinih predstavnika;
- sva qudska bi}a, nezavisno od rase, vere ili pola, imaju
pravo na materijalno blagostawe i duhovni razvoj u uslovima
slobode i dostojanstva, ekonomske sigurnosti i jednakosti
{ansi;
- ekonomska politika i mere moraju se ocewivati i sa
stanovi{ta socijalnih ciqeva (ravnote`a ekonomskog i
socijalnog progresa).
Posebni  ciqevi  MOR-a su:
- puna zaposlenost, pove}awe `ivotnog standarda i pravi~na
zarada;
- pro{irivawe prava na kolektivno pregovarawe;
- saradwa menad`menta i rada u ciqu pove}awa produktivnosti;
- saradwa radnika i poslodavaca u pripremi i primeni socijalnih i
ekonomskih mera;
- pro{irewe socijalne sigurnosti, itd.             Dragan Stamenovi} - Frca.

Osim toga neophodno je razraditi i  ugraditi sistem
ventilacije na mestu gde je sme{ten ure|aj.

Ve} smo pisali da je u{teda oko 80.000 dinara na
mese~nom nivou uz podatak da otvaramo jedno radno
mesto na koje mogu biti upo{qeni i na{i radnici iz
za{titne radionice ZRAK, po{to sam posao i
procedura puwewa su krajwe jednostavni.

Ipak, treba i daqe razmi{qati o pro{irewu
delatnosti jedne takve radionice osim za puwewe
akumulatora i na odr`avawe elektro-transportnih

sredstava jer bi time sami transportni ure|aji osim
kvaliteta i pouzdanosti dobili i na dugove~nosti.

Na kraju, ovu pri~u treba povezati i sa potrebom
odr`avawa postoje}ih putni~kih vozila, tako|e za
wihovo odr`avawe, prawe i sitnije popravke, ~ime bi
jedno takvo mesto bilo zaokru`eno u celinu pru`awa
usluga za odre|en vid potreba u na{em preduze}u.

Dragan Stamenovi} - Frca

URE\AJ => ELEKTROTRANSPORTNO SREDSTVO =>        PROCES PUWEWA    

ve~ita borba poslodavaca i sindikata za
boqe uslove rada predstavqena na starom
plakatu iz vremena industrijalizacije.



U Kontroli radim ve} 27 godina, na{a
sredina je specifi~na zato {to radnika
Kontrole ima po celoj fabrici. Ali, ba{
zbog toga je i potrebno vi{e rada. Svaki
pojedinac treba sebe u ovom vremenu da
brani samo dobrim radom. Kao dugogodi{wi
~lan Sindikata uvek sam imao iste poglede
kada je u pitawu sagledavawe situacije u
fabrici, i moja aktivnost u Skup{tini
sindikata je jo{ jedan poku{aj da pomognem.

Dolaze te{ka vremena i ja samo
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PREDSTAVQAMO VAM ^LANOVE SKUP[TINE
SINDIKALNE ORGANIZACIJE ZASTAVA ORU@JE

Moja jedina zamisao, kada sam prihvatila
kandidaturu kolega za ~lana Sku{tine
Sindikalne organizacije Zastava oru`je,
bila je da samo na taj na~in, li~nim
anga`ovawem, mogu ne{to da u~inim,
popravim ili promenim. Verujem da
svakom mladom radniku, ubrzo po{to se
zaposli, postane jasno kakva je veli~ina i
snaga na{eg Sindikata. Najve}a vrednost
je u tome {to postoji jedna kontinuirana
briga za radnika, uvek se nalazi na~in da
se pomogne, da svako dobije podr{ku i
za{titu onda kada mu je potrebno.

U fabrici Zastava oru`je radim 30
godina, i trenutno obavqam poslove
rukovodioca Servisa oru`ja.  Anga`ovao
sam se kao ~lan Skup{tine Sindikalne da
bih dao svoj doprinos, s obzirom na to da
imam iskustvo u radu dru{tveno-poli-
ti~ke organizacije. Na{ Sindikat ima
jedan pravi put i samo tako treba da
nastavimo, jer nam predstoji velika borba
u ovoj ekonomskoj krizi koja poga|a ceo
svet, a i na{u fabriku. Znamo da su na{i
proizvodi ne{to posebno, da ima kontro-
le sa raznih strana, dozvole za prodaju se
ne dobijaju lako, proizvoda na{e fabrike
nema u slobodnoj prodaji. 

Istovremeno, u prethodnom
periodu Sindikalna organizacija je
vodila te{ku borbu sa institucijama
vlasti kako bi se obezbedila odre-
|ena sigurnost i stabilnost u poslo-
vawu fabrike. Zahvaquju}i na{em
jedinstvu to je i ostvareno. U mese-
cima, ili godinama koje su pred
nama, bez obzira na sve te{ko}e koje
nas o~ekuju, verujem da }emo zadr-
`ati taj duh zajedni{tva i nastaviti

da pobe|ujemo kao i do sada..

na{ Sindikat vidim kao organizaciju
koja mo`e ne{to da promeni. Svi ostali
sindikati ostali su samo da postoje na
papiru, a to se vidi i po firmama u
Srbiji koje su propale, a ~iji radnici
{trajkuju i protestuju tra`e}i svoja
prava. 

Samo je na{ Sindikat ostao kao vredan
u ovakvoj Srbiji. I, zato pozivam na{e
~lanstvo da ostanemo svi skupa zajedno i

da se borimo za na{e interese.

Na{ sindikat treba da zadr`i
svoje jedinstvo, jer je to ono {to
nas krasi, ne samo u gradu ve} i u
Republici. Mislim da svi zaziru
od nas kada se pojavimo sa nekim
zahtevima. Nadam se da }e uskoro
biti i novih ugovora. I, kada se to
dogodi, svi treba da budemo
maksimalno mobilni da to
odradimo i da na vreme isporu~i-
mo robu kupcima. Mi imamo i
dovoqno radnika i kapaciteta da
svaki posao zavr{imo na vreme i

kvalitetno, kao {to i prili~i
fabrici sa ovakvom tradicijom.

Veroqub \or|evi},
PJ Kontrola kvaliteta

Ponosan sam zato {to radim u
najstarijoj fabrici na Balkanu i {to
pripadam najja~em Sindikatu u Srbiji. Pre
dvadesetak godina bio sam predsednik
podru`nice Logistike, i tada je bilo neko
drugo vreme. Sada, u ovom sazivu Skup{tine
sindikata, ponovo sam se aktivirao zato {to
smatram da je neophodno da svi damo svoj
doprinos i pomognemo da se na{a fabrika
o~uva. 

Uloga na{e Sindikalne organizacije je
izuzetno velika kada je u pitawu opstanak

fabrike i o~uvawe radnih mesta,
drugim re~ima, opstanak na{ih
porodica koje `ive zahvaquju}i tome
{to `ivi fabrika. I sam grad
Kragujevac ne bi izgledao isto da
Zastava oru`je ne radi, bio bi to
veliki gubitak za grad.   

Nadam se da }e, uz pomo} Sindikata,
u narednom periodu do}i do oporavka
fabrike, i da }emo zakora~iti u boqu
budu}nost.

Miodrag Jakovqevi},  RJ
Za{titna radionica "Zrak"

Radosav Jeremi}, 
PJ Marketing, Servis oru`ja

Katarina Jakovqevi}, RJ
Za{titna radionica "Zrak"

Kao dugogodi{wi ~lan Sindikata oduvek
sam bio aktivan, a od 1996. godine   bio sam
u prvim redovima od prvog protesta, sve do
kraja. Dva mandata sam bio ~lan Skup{tine
Sindikalne organizacije, a sada planiram
da se kandidujem za predsednika sindikalne
podru`nice. 
Borili smo se oduvek, i mislim da se treba

boriti i daqe, zato {to samo tako ova
fabrika mo`e da opstane. Preduze}e je
opstalo samo zahvaquju}i upornosti ~lanova
Sindikata i rukovodstva Sindikata. Da nije

bilo Sindikata, ne bi bilo ni nas. 
Ne}emo se predavati i ne}emo

dozvoliti da nam zatvore fabriku,
nastoja}emo da omogu}imo da se ovde
zaposle na{i unuci i praunuci.

Mladim radnicima bih poru~io da
vredno rade, prekovremeno ako treba
i koliko treba da bi se ispunio
postavqeni plan i poslovni zadaci.
Bez jakog Sindikata i bez borbe nema

ni budu}nosti. Bi}e te{ko, ali }emo
istrajati. 

Vaso Kne`evi}, 
RJ 13


